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Abstrakt  

Magisterská práce pojednává současné tendence a přístupy k filmové a 

audiovizuální výchově v České republice a osobní pedagogické zkušenosti 

studentů a absolventů Katedry dokumentární tvorby AMU v Praze.  

Abstract 

The master thesis deals actual tendencies and approaches to film and 

audiovisual education in Czech Republic and personal pedagogical 

experience of students and graduates of the Film and TV School of Academy 

of Performing Arts in Prague. 
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1 Úvod 

 

V současné době neexistuje v českém prostředí v oblasti filmové výchovy 

kontinuální vzdělávání, které by bylo komplexní a současně nabízelo různé 

pohledy a metody, jak film používat. Veškeré metodologické materiály, 

které vznikají, jsou vždy ovlivněny institucí (jejími cíli, cílovou skupinou, 

charakterem a tematickým zaměřením osvětové činnosti) i finančními limity 

(klíčovými faktory může být např. poptávka po zájmovém kroužku pro děti 

či terminovanost grantů). Přesto však vznikají neocenitelné střípky a 

objevují se inspirativní metody práce s filmem, které ovšem naráží na 

některá praktická omezení. Jak v takovém kontextu vypadá praxe 

pedagoga?   

 

Důvodem pro tvorbu této práce byla potřeba získat a sdílet pedagogické 

zkušenosti, a to především u studentů a absolventů Katedry dokumentární 

tvorby Filmové a televizní fakulty Akademie múzických umění v Praze 

(FAMU).  Pedagogická činnost je nedílnou součástí profilu absolventa FAMU. 

Dokumentaristé pak působí ve většině vzdělávacích aktivit v rámci 

formálního i neformálního vzdělávání v České republice. Díky této 

skutečnosti se v průběhu tvorby práce podařilo nahlédnout do rozmanitého 

spektra současného vzdělávání. Dokumentární film je nejrozvinutější oblastí 

filmové výchovy, využití jeho specifik pro vzdělávání se však značně liší a 

jak se ukázalo při četných rešerších v rámci přípravy této práce, jednotlivé 

přístupy k dokumentu následně ovlivňují i jeho samotnou metodologii.  

 

Moje hlavní motivace vznikla na základě osobní zkušenosti ve vztahu žák - 

učitel a učitel - žák. Během studia na FAMU jsem si začala uvědomovat, jak 

důležitou roli sehráli moji učitelé na základní i střední škole a jejich vlastní 

zájem o film - reflektovala jsem okolnosti a způsoby formování a přípravy 

mé osobnosti ke studiu filmu a osobní tvorbu v dalších letech. Následně 

jsem si prostřednictvím vlastní pedagogické činnosti ve smíšené třídě dětí 

ve věku 6 - 9 let na Základní škole Livingston v Praze - Čakovicích mohla 

vyzkoušet i druhou stranu tohoto vztahu. Na základě této zkušenosti se můj 

zájem o sdílení pedagogických zkušeností a zamýšlení nad filmovou 
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výchovou jako takovou ještě více posílil a vyvstala jasná potřeba toto téma 

strukturovaněji uchopit.  

Tato práce pak přináší možnost vzájemného sdílení jednotlivých náhledů a 

zkušeností. Má nabídnout prostor k zamyšlení a inspiraci pro pedagoga - 

studenta FAMU. Měla by také posloužit jako možný zdroj začínajícím 

učitelům a usnadnit jejich orientaci v uchopení vlastní výukové metody. 

Otevřená komunikace a hledání osobního vztahu k filmu, výuce i samotným 

žákům jsou zároveň vědomou a nedílnou součástí mého vlastního bádání a 

práce na poli kinematografie. 

Cílem práce bylo vytvořit sborník praktických rad a postřehů z letitých 

zkušeností pedagogů pohybujících se v živém terénu. Jsem si dobře vědoma 

toho, že se jedná o necelistvé a neobjektivní dílo. Toto úskalí je ovlivněno 

mým vlastním metodologickým východiskem, snažila jsem se však, aby 

obraz tvořený dílčími zkušenostmi ukázal diverzitu jednotlivých přístupů. 

Lidský rozměr této práce považuji za důležitý prvek diskuze nad možnou 

strukturou filmové výchovy, která v sobě nutně zahrnuje kontinuitu a péči o 

osobní rozvoj žáků k sobě samým i ve vztahu k druhým lidem. Mým velkým 

přáním je vytvořit mozaiku, která bude komunikovat s pedagogy a pomůže 

jim lépe pochopit jejich vlastní postoj k filmu. Východiskem tohoto přání je 

mé přesvědčení, že osobní vklad jak ze strany pedagoga, tak i žáka a 

dynamický vztah mezi nimi tvoří základ jakékoli výchovy. I filmová výchova 

by tedy měla mít přesah do živé reality a tato práce je výsledkem snahy 

vnést lidský rozměr do diskuze o tom, jak na filmovou výchovu pohlížet.  
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2 Hráči na poli vzdělávání 

 
Cílem této kapitoly je nastínit současnou situaci a představit hlavní hráče na 

poli vzdělávání, kteří se v rámci dokumentárního filmu pohybují. Jde však 

pouze o základní přehled. Pro další uvažování není nutné zcela obsáhnout a 

zmapovat činnost jednotlivých organizací, nýbrž poukázat na rozmanitost 

vznikajících projektů a škálu, na které se dokumentaristé pedagogové 

pohybují.  

2.1 Nástin současné situace v ČR 

 

Dokumentární film hraje v rámci výuky zásadní a nezastupitelnou roli, 

přesto je nutné konstatovat, že v současnosti „neexistuje žádná národní 

strategie filmové výchovy, dlouhodobě se nedaří zajistit spolupráci a 

součinnost Ministerstva kultury ČR a Ministerstva školství, mládeže a 

tělovýchovy na společném postupu. Národní ústav pro vzdělávání nechal 

v roce 2010 zpracovat a schválit obsah předmětu Filmová/audiovizuální 

výchova, který je jako nepovinně volitelný předmět součástí průřezového 

tématu Mediální výchova a je možné jej vyučovat na školách. V současnosti 

však neexistují schválené didaktické ani metodické materiály a podpora 

filmově-výchovných aktivit.”1  

 

Zásadní roli zde pak hrají nestátní organizace, díky nimž se v průběhu let 

podařilo v rámci formálního i neformálního vzdělávání vytvořit síť klíčových 

aktérů pro rozvoj filmové výchovy. Ve filmovém sektoru tak „existuje 

několik soukromých iniciativ a organizací, které se věnují pořádání 

programů pro děti a mládež (Animánie, Aeroškola, Doc Alliance Academy), 

které se věnují praxi animačních workshopů nebo osvětě v oblasti 

dokumentárního filmu.“2  

2.2 Kdo učí dokument  

 
                                                           
1
 BEDNAŘÍK, Pavel: Cesty za pohyblivým obrazem. Praha: FAMU 2016, str. 95 

 
2
 BEDNAŘÍK, Pavel: Cesty za pohyblivým obrazem. Praha: FAMU 2016, str. 95 
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Nejdéle ukotvenou organizací je Jeden svět na školách, působící již 15. 

rokem na českých základních a středních školách. „V tuto chvíli je ta síť 

učitelů úplně unikátní, protože s námi spolupracují skoro tři čtvrtiny českých 

škol.’’3 Lidskoprávní zaměření projektu se zvolna posouvá k nahlížení na 

dokumentární film jako na zdroj filmové výchovy. V roce 2016 připravili 

organizátoři sadu lekcí se zaměřením na základy dokumentárního filmu. 

  

Ve stejném roce proběhla v Praze klíčová konference Film Literacy Lab, 

pořádaná spolkem Doc Air (přesněji jeho festivalovou platformou Doc 

Alliance Films). „Jednodenní mezinárodní konference sloužila k setkání 

zástupců sedmi festivalů, kteří jsou součástí platformy Doc Alliance. 

Zároveň však měla také představit, jak se věnují práci s dokumentárním 

filmem a jak vypadají edukační programy na partnerských festivalech. 

Profesionální pořadatelské zázemí poskytlo prostor k zevrubným diskuzím o 

rozdílech a podobnostech přístupů profesionálů z jednotlivých zemí a 

festivalů s různou tradicí a zkušenostmi.’’4 Tato konference byla součástí 

většího vzdělávacího projektu festivalové platformy Doc Alliance Films a 

dalších šesti evropských festivalů. „Projekt vznikl v roce 2013 nebo 2014, 

kdy jsme začali mluvit s festivaly, kdy se objevil návrh Evropské unie, že by 

začali podporovat filmovou gramotnost. Jelikož každý ten festival už něco 

dílčího dělal a chtěli v tom pokračovat, tak to byla taková přirozená cesta, 

jak se spojit a něco vytvářet společně.’5 Během dvou let se podařilo vytvořit 

inspirativní soubory lekcí zaměřené pro práci s dokumentárním filmem ve 

výuce. Tento projekt však nezískal další finanční podporu a jeho další vývoj 

je v současné době nejistý.  

 

„Netradičním způsobem, jak nenásilně oslovit publikum a zapojit je do 

prospěšného zájmu o filmové médium a přirozené prostředí, ve kterém se 

každodenně pohybujeme je projekt My Street Films. Jeho patronem je také 

spolek Doc Air, jedná se však o úspěšně převzatý projekt ze Spojeného 

                                                           
3
 Rozhovor s Ester Pěknou  

4
 Filmová a audiovizuální výchova v ČR 2016, Kreativní Evropa 

5
 Rozhovor s Natálií Ostrouchovou 
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království.’’6 My Street Films (MSF) je platformou, která je založená 

především na online filmové mapě mystreetfilms.cz. „Původně je zaměřený 

pouze na výzvu filmařů, aby natočili různé filmy o tom, co je zajímá v jejich 

okolí, nebo o jejich ulicích a umisťovali to právě na tu online mapu.“7  

Činnost a aktivity MSF ale v průběhu posledních dvou let získali další 

rozměr, začali se organizovat podpůrné vzdělávací semináře pro veřejnost a 

rozvinula se spolupráce se školami v jednotlivých regionech.  

 

Dalším subjektem s letitou praktickou zkušeností je Aeroškola, která se 

pokusila své dosavadní aktivity zaměřené především na animační kroužky 

pro děti rozšířit o dokumentární film. Ve spolupráci s Bohdanem Bláhovcem 

vznikl desetidílný kurz pro dospělé. „Jednotlivé lekce v příjemném prostředí 

budou obsahovat jak základy teorie dokumentárního filmu včetně ukázek, 

tak především samotné natáčení v několika štábech. Na začátku si zvolíme 

téma, rozebereme jeho hlavní motivy, rozpracujeme do scénáře, 

sestříháme, ozvučíme a pak se můžete těšit na promítání.’8 Tento 

ambiciózní koncept se v průběhu působení Bohdana Bláhovce v Aeroškole 

měnil a s jeho odchodem z časových důvodů tento úspěšný kurz filmové 

dílny pro veřejnost zanikl. Dalším zajímavým projektem Aeroškoly byl kurz 

s názvem Pozorovatelna - různé filmové žánry a jejich kombinace - 

experiment, dokument, hraný film a animace v originálním autorském 

pojetí, který iniciovala Klára Doležálková. Z názvu kurzu vyplývá, že šlo 

především o to naučit se pozorovat a uplatnit svá pozorování v předem 

neurčených kategoriích žánru filmu. „K dispozici budeme mít i mikroskop, s 

nímž lze pořizovat makrozáběry (nejen) přírodnin a začlenit je do 

výsledného filmu. Důraz je kladen na hru, fantazii a chuť zkoušet nové 

věci.’’9 Výjimečnost tohoto pojetí kurzu pro děti, jeho nevyhraněnost a 

svoboda možností filmového a výtvarného uchopení, byla však jeho 

existenční záhubou. 

                                                           
6
  Filmová a audiovizuální výchova v ČR 2016, Kreativní Evropa 

7
 Rozhovor s Hana Gomolákovou 

8
 Obsah kurzu Aeroškola 

9
 Anotace kurzu Aeroškola 
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Nedílnou součástí filmového vzdělávání jsou jednotlivé základní a střední 

školy a zájem o film vycházející z řad jejich pedagogů i samotných 

studentů. Tento sektor je potenciálně malým, avšak nezanedbatelným dílem 

celé mozaiky. Na řadě středních škol vzniká samostatný předmět (seminář) 

týkající se filmového vzdělávání. Ráda bych zde zmínila především 

semináře, které jsem měla možnost v rámci tvorby této práce navštívit. Na 

Arcibiskupském gymnáziu v Praze - Vinohradech působí Viola Ježková, kde 

vede celoroční volitelný seminář Metody dokumentární tvorby, aneb hledání 

pravdivého filmového tvaru. „V našem semináři budeme objevovat nástroje, 

jimiž film vytváří svá sdělení, poselství, svůj smysl.’’ Filmový seminář 

zahrnuje nejen teoretické setkání s filmem - v druhé části školního roku 

studenti natáčí svá vlastní díla.  

 

Unikátní prostor pro filmové vzdělávání a experimentování s přístupy k 

filmové výchově nabízí také tzv. alternativní školy. Moje dosud jediná 

pedagogická zkušenost je spjata právě s tímto odvětvím vzdělávání. V 

letech 2015 - 2016 jsem navštěvovala smíšenou třídu dětí ve věku 7 - 11 

let na Základní škole Livingstone v Čakovicích. 

Vývoj v posledních letech nasvědčuje, že se i přes určité zpoždění daří 

překlenout zaostalost za jinými evropskými zeměmi: od roku 2013 

podporuje Státní fond kinematografie aktivity filmové výchovy 

v samostatném okruhu. V roce 2014 pak Národní filmový archiv (NFA) 

obnovil své aktivity v oblasti filmové výchovy, oživil činnost pracovní 

skupiny a založil webové stránky www.filmvychova.cz. Vznikla také řada 

iniciativ a projektů neziskových organizací.10 Pracovní skupina NFA se tak 

stala prostředím k vzájemnému propojování a komunikaci o filmové 

výchově. 

„Já si myslím, že to je zákonité. Jestliže je tady nějaká skupina lidí, kteří 

jsou decentralizovaní, nejsou na jednom místě, nemohou se neformálně 

scházet, což stojí peníze, cestovné, pobyty, a nějakým způsobem má spolu 

fungovat a koordinovat, tak má logiku založit nějaký subjekt, na který se 

deleguje ta funkce lobbistická, osvětová, informační, případně opravdu jako 

                                                           
10

 BEDNAŘÍK, Pavel: Cesty za pohyblivým obrazem. Praha: FAMU 2016, str. 10 

http://www.filmvychova.cz/
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pracovní, na nějakých věcech. Má to logiku i v resortu školství, i v resortu 

kultury. Takže jde vlastně o pokus pracovní skupiny, aby to propojila, aby 

tam byly subjekty, které se zabývají filmovou výchovou v této fázi, takové 

ty velké právní subjekty. Ale samozřejmě bychom byli rádi, kdyby do 

budoucna vznikla třeba nějaká sekce učitelů. My to můžeme navrhovat, 

můžeme to podpořit, ale nemůžeme to za učitele úplně organizovat. Mezi 

nimi musí být nějaký tahoun, protože my nejsme kvalifikovaní učitelé a 

úplně do toho zasahovat nemůžeme.“11 

Pracovní skupina se schází jednou ročně, aby lidé, kteří filmovou výchovu 

vytvářejí, měli možnost sdílet nové poznatky, vytvářet budoucí plány a 

vzájemně spolupracovat. 

„Už tam vznikají přátelství. A třeba kdybyste mluvili s Martinou Voráčkovou, 

já myslím, že ta se tím nechala hodně ovlivnit. Je v té práci v Animánii. A 

třeba se i pokoušeli, vždycky se tam mluví i o tom, jaké jsou granty, takže 

díky tomu se pokusili, třeba i byť neúspěšně, o získání větších grantů. O 

navázání větších mezinárodních spoluprací. Lidé postupně začínají mluvit 

stejným jazykem. Což tak na začátku nebylo. My jsme si nerozuměli, 

protože jsme neznali pojmy z rámcových vzdělávacích programů. Oni zase 

nerozuměli tomu, proč jsou tady nějaké limity v rámci kultury 

příspěvkových organizací a podobně. V tomto už si rozumíme. To 

propojování se určitě děje.“12 

Lze tedy konstatovat, že nově založená pracovní skupina má v současnosti 

významnou zásluhu na úspěšném vývoji filmové výchovy v České republice. 

„To, že tady v Čechách filmová výchova nebyla dlouho seshora řešena a 

řešila se a do teď se řeší z podhoubí. Řekněme, že to neformální vzdělávání 

je ve větších městech relativně rozvinuté, ale to formální se rozvíjí velmi 

těžko, tak ano, je to tak. Neberu to jako negativum. A využila bych diverzity 

                                                           
11

 Rozhovor s Terezou Dvořákovou 
12

 Rozhovor s Terezou Dvořákovou 
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jako pozitiva a specifika. Takže jestliže jsme tady diverzifikovaní, je to 

skvělé.’’13  

Během srpna 2017 se také podařilo realizovat další důležité body pro vývoj 

filmové výchovy. Prvním je dotazníkové šetření uskutečněné na základě 

zadání Ministerstva kultury, které analyzuje současnou situaci formálního 

vzdělávání filmové výchovy.  

„Měli jsme dvě sběračky, které opravdu dva měsíc sbíraly plošně data. 

Vznikly dvě skupiny, jednak s učiteli, kteří učí. Ale tam byla taková 

podmínka, že jde opravdu o formální vzdělávání, to znamená o 

klasifikované předměty. Takže semináře, které nejsou klasifikované, nám z 

toho vypadly. Vlastně nám z toho vypadlo relativně hodně lidí, o kterých 

jsme si mysleli, že tam patří, protože chodí třeba pravidelně na pracovní 

skupiny, tak ti i z tohoto typu výzkumu vypadli. Šetření se dělalo metodou 

sněhové koule. O kom jsme věděli, že učí, poprosili jsme, jestli mají další 

známé a tak dále. Tak se to nabalilo. Samozřejmě s vědomím, že jsme 

zdaleka neoslovili všechny, ale kdo se v tu chvíli dal oslovit, tak s tím jsme 

mluvili. Vedle toho se udělalo, což je možná i důležitější, takové plošné 

šetření. Podle sociologických metod, správně, jak to má být, se řešili kraje a 

velikosti obcí. Tam se udělal nějaký základní filtr, nějaké skupinky, pak se 

náhodným výběrem vybraly školy, úplně všechny, základní školy a 

gymnázia. Bylo osloveno 161 škol. Těch jsme se ptali, jestli učí nebo neučí a 

proč neučí.’’14  

Vzdělávací obor filmová/audiovizuální výchova se v současné době vyučuje 

na velmi malém množství českých základních škol. Na otázku, zda obor 

vyučují, odpovědělo kladně pouze 1,9 % z oslovených náhodně vybraných 

161 základních škol. Výrazně vyšší je výskyt výuky filmové/audiovizuální 

výchovy na gymnáziích. Z osloveného vzorku 52 náhodně vybraných 

gymnázií se obor vyučuje na 13 % z nich. Toto číslo je vyšší, než byla 

původní očekávání. Zájem o zavedení filmové/audiovizuální výchovy dále 

                                                           
13

 Tamtéž. 
14

 Tamtéž. 
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deklarují zástupci 9 % základních škol a 16 % gymnázií, na kterých obor 

dosud nevyučuje.  

Výzkum se zabýval důvody, proč školy filmovou/audiovizuální výchovu 

nevyučují. Celkem 70 % základních škol a 58 % gymnázií, na kterých 

filmovou/audiovizuální výchovu neučí, o budoucí výuce neuvažuje proto, že 

obor nepovažují za důležitý nebo mají jiné oborové priority. Ostatní školy 

uvedly jiné důvody: chybějící kapacity, neznalost oboru a další. Mezi 

nejčastěji zvolené chybějící kapacity patří u základních škol nedostatek 

kvalifikovaných pedagogů, potřebného vybavení, financí a hodinové dotace. 

V případě gymnázií byly nejčastěji uváděny chybějící hodinová dotace a 

nedostatek kvalifikovaných pedagogů. Pedagogové, kteří vyučují 

filmovou/audiovizuální výchovu, si podklady pro výuku připravují v drtivé 

většině sami (92 % zúčastněných pedagogů). Často pracují s filmovými 

ukázkami a vlastními nebo převzatými metodickými materiály. Převládají 

neformální zdroje informací pro jejich práci – neoborové webové stránky o 

filmu, populárně-naučná literatura a přátelé, kteří jsou odborníci v dané 

oblasti. Všichni ve výzkumu zúčastnění pedagogové využívají projekční 

nebo nahrávací audiovizuální techniku a 78 % z nich také specializované 

softwary. Mírně převažují pedagogové, kteří ve své výuce upřednostňují 

receptivní složku nad složkou tvůrčí. Výrazná většina oslovených pedagogů 

má zkušenost s výukou filmové/audiovizuální výchovy kratší než 10 let (89 

%). Šetření mezi oslovenými pedagogy také ukázalo, že počet pedagogů 

vyučujících film narůstá od roku 2012. Pedagogové začínají s výukou oboru 

nejčastěji z vlastní iniciativy (69 %). Celkem 44 % respondentů z řad 

pedagogů uvedlo, že si znalosti doplňují individuálně a nemají žádné 

formální vzdělání v tomto oboru. Pouze 37 % učitelů filmové/audiovizuální 

výchovy uvedlo, že je v profesním kontaktu s dalšími kolegy vyučujícími 

tento obor. Na otázku, co by pomohlo rozvoji jejich výuky o filmu a 

audiovizi, volí pedagogové nejčastěji kvalitně zpracované pedagogické 
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materiály, dostatek připravených snadno dostupných filmových ukázek a 

kvalitní učebnice.15  

Druhou významnou událostí je založení Asociace pro filmovou a 

audiovizuální výchovu počátkem srpna 2017 během Letní filmové školy v 

Uherském Hradišti. Do prvního a provizorního výboru byli zvoleni Tereza 

Dvořáková, Martina Voráčková a David Čeněk. Asociace navazuje na činnost 

neformální Pracovní skupiny pro filmovou a audiovizuální výchovu, působící 

od roku 2014. Přesto se však jedná o nový subjekt, jehož členy se mohou 

stát všichni, kdo mají zájem a splňují pravidla stanovená stanovami. 

„Je příznakem přechodné fáze, že se vynořují stále nové organizace a 

subjekty, ale také jednotlivci, kteří se v různých podobách a polohách 

filmové a audiovizuální výchově věnují. A je to jen dobře!“16  

Z nástinu současné situace lze vyvozovat, že se nacházíme v křehkém 

období dynamicky se měnících okolností, kde se střetávají nejrůznější 

zájmy. Je jen na nás, zda necháme tyto zájmy a pohledy, aby nás 

rozdělovali nebo abychom se z nich společně učili, navzájem inspirovali, 

navazovali na ukotvené iniciativy a propojovali svůj společný zájem o film. 

Výše uvedený přehled tvoří zároveň základní výběr pro mapování 

pedagogických zkušeností této závěrečné práce.  

 

 

  

                                                           
15

 Katedra filmových studií Filozofické fakulty Karlovy Univerzity v Praze, Mapování realizace 

vzdělávacího oboru filmová/ audiovizuální výchova na českých základních školách a 
gymnáziích, 2016 
16

 Filmová a audiovizuální výchova v ČR 2016, Kreativní Evropa 



 

17 
 

3 Přístup k metodologiím filmové výchovy 

 
V této kapitole se zaměřuji na již zmíněné metodologické materiály, které 

vznikly v posledních letech. Cílem je přiblížit konkrétní přístupy a 

nahlédnout na ně z hlediska motivace jednotlivých autorů a jejich postojů k 

filmové výchově. Není však v mých možnostech analyzovat jednotlivé 

modely zcela a vystavit je odborné kritice beze zbytku. Smyslem dané 

kapitoly je především uvedení a prezentace materiálů jako pomocníků, jež 

mají tvořit rozcestník pro začínající učitele, kteří se chtějí inspirovat při 

vytváření svých osnov, plánů a příprav na hodiny a kteří hledají odpovědi 

na klíčové otázky - co je jim blízké, jak chtějí film učit či jak z jejich pohledu 

tyto přístupy mohou fungovat v praxi. 

Filmová výchova v sobě vždy nese filmovou teorii a historii, pedagogiku a 

filmovou praxi. Z pohledu provázanosti jednotlivých částí je obtížné vytvořit 

takové metodologie, které by je všechny kvalitně a souhrnně zpracovávaly. 

Vybraný vzorek dotčených metodologií není komplexní, spíše prezentuje 

průřez a směry, kterými se filmová výchova v Čechách v současné době 

ubírá. Rozhovory se zástupci jednotlivých platforem pak obsahují osvětlující 

náhled na klíčové myšlenky a motivace pro vznik uvedených metodik.  

3.1 Jeden svět na školách 

 

Pro prezentaci práce první důležité výukové platformy jsem oslovila Ester 

Pěknou, koordinátorku projektu Jednoho světa na školách, která poskytla 

obsáhlý rozhovor. Jeden svět na školách disponuje nejrozšířenější 

metodologií obsahující rozbor filmů pro děti od 6 let. Zároveň je tato 

platforma autorem vysokoškolského skripta pro pedagogy s názvem 

Dokumentární film ve výuce. Další rozhovor poskytla pedagožka zapojená 

do projektu Jeden svět na školách Vlasta Urbanová. 

3.1.1 Rozhovor s Ester Pěknou 

 

Jak vznikla myšlenka projektu Jednoho světa na školách? 
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„Jeden svět na školách vznikl před patnácti lety a to tak, že lidi, kteří tehdy 

dělali festival Jeden svět, si říkali, že je vlastně hrozná škoda, že ty filmy 

sice vidí festivalový divák, ale že řada z nich má velký vzdělávací potenciál, 

ale nikde se s tím nepracuje. Takhle vznikla myšlenka Jednoho světa na 

školách, že by se mohlo pracovat s těmito dokumenty z festivalu i ve 

školách a nějak k tomu připravovat vzdělávací materiály. Asi před třemi 

nebo čtyřmi roky se otevřel webový vzdělávací portál.” 

 

Podle jakého klíče jste vybírali filmy? 

 

„Charakter festivalu je lidskoprávní, takže nám vždy šlo hlavně o témata 

těch filmů a ne úplně o to, jakým způsobem jsou zpracovaná. Což je téma, 

ke kterému se postupně dostáváme až v úplně posledních letech a nějak 

začínáme reflektovat i tuto stránku tvorby, protože máme pocit, že na to 

trochu nazrál čas, že učitelé, aspoň ti, kteří s námi pracují už dlouho a 

pravidelně, tak jsou zvyklý promítat. Už to umějí obhájit na svých školách, 

že to není jakože pustím film a nic nedělám a jdu pryč, ale že to je stejně 

náročná výuka jako jakákoliv jiná a stejně smysluplná.“ 

 

„Filmová výchova je strašně fajná, určitě to chceme dělat a budeme to dělat 

dál, ale ve srovnání s mediální výchovou má totální prioritu, protože nás 

obklopuje denně spousta audiovizuálního materiálu a mnoho dospělých 

vůbec neví, jak si s tím má poradit.“ 

 

Vydali jste metodologii pro učitele. Kde se vzal tento nápad? 

 

„Jde o takovou brožuru, která z větší části vychází z materiálů National Film 

Board of Canada, kdy v Kanadě mají taky rozsáhlé - vy to asi znáte - 

oddělení, vydávají spoustu publikačních materiálů, nebo úplně spoustu ne, 

ale takové jako je zrovna tato brožura. Ta se nám líbila a přišlo nám 

smysluplné k tomu, co děláme ji přeložit do češtiny, doplnit o nějaké další 

věci, zasadit do českého prostředí.  Tak vznikla tato poměrně útlá 

publikace, a je to takový základ, který bychom chtěli, aby všichni ti učitelé, 

kteří s našimi filmy pracují, si ji minimálně přečetli.“ 
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Jaká je struktura lekcí Jednoho světa na školách? 

 

„Vždycky je to postavené na tom, že je tam nějaký film, nebo nějaký 

soubor ukázek v případě filmové výchovy. Pak jsou tam informační texty, 

které v tomto případě jsou kapitoly té brožurky. V případě jiných lekcí jsou 

to texty, které vypracovávají odborníci na to téma, externisté. Pak tam jsou 

jednotlivé aktivity, co dělat před projekcí a po projekci. Tyto aktivity 

vytvářejí nebo navrhují učitelé a my je pak ještě dotvoříme. Buď 

samostatně, nebo ve spolupráci s odborníky, což je případ filmové výchovy. 

Potom co máme pocit, že už je to připravené, tak se to odešle na několik 

škol k otestování, jestli to tak je funkční. Pokud ano, tak už to dáme do 

grafické podoby.“ 

 

Vedete také lekce pro pedagogy? 

 

„Vede je naše lektorka. Jsou různé a není jich moc. Jsou to dlouholeté 

učitelky. My na semináře máme systém, který jedeme. Ať jde o jakékoli 

téma, máme to akreditované, takže to je většinou na 8 hodin jako celodenní 

seminář. Vždy to je složené z nějakých teoretických, i když méně, částí a 

pak z praktických ukázek a zkoušení aktivit, které pak mají dělat s žáky v 

hodinách. Vedou to naši lektoři a na velkou část zveme vždy odborníka z 

dané oblasti, aby tam o něčem promluvil, nebo s nimi něco vyzkoušel. 

Takže je to takový mix.“ 

 

Na doporučení Ester Pěkné jsem se rozhodla oslovit Vlastu Urbanovou, 

která odborně konzultuje vznikající lekce z pedagogického hlediska a 

zároveň vede semináře pro pedagogy.  

 

3.1.2 Rozhovor s Vlastou Urbanovou 

 

Jak jste se ke spolupráci s Jedním světem na školách dostala? 
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„Já jsem se k promítání dostala, někdo tomu říká náhoda, já tomu říkám 

zázrak, učila jsem na učilišti v Liberci, strojní a stavební obory, takže 

vesměs kluci. Na celé škole bylo pár holek. Já jsem učila český jazyk a 

občanskou nauku. V rámci občanské nauky se samozřejmě téma lidských 

práv objevuje od prvního do třetího ročníku. Měli jsme i obory s maturitou. 

Jednou přišla taková plošná nabídka na všechny střední školy od společnosti 

Člověk v tísni, že by nabídli nějaký dokumentární film a vyzkoušeli, zda má 

podle nich nějaký potenciál, ověřit si, zda je ten potenciál skutečný. Oslovit 

prostě ty mladé lidi. Já jsem nějakou šťastnou náhodou tuto nabídku 

zachytila, za což jsem opravdu vděčná. Lidi z Člověka v tísni přijeli, promítli 

film a skutečně se zjistilo, že i ty nemotivované žáky, které jsem já měla, 

většinou, ne všichni, ale většina z nich byla velmi nemotivovaná se učit a 

sedět v lavicích a poslouchat něco o občanské nauce, to už vůbec...tak 

najednou o ta společenská témata začali mít zájem. Ukázalo se, že ten film 

je zaujal. V té době, já už vůbec nevím, jak se to vlastně stalo, jsem byla 

oslovena, jestli bych k tomu neudělala nějaký pedagogický background. 

Protože ten první nápad byl to jenom vyzkoušet. Když potom asi z 200 škol 

přišel pozitivní ohlas, tak bylo jasné, že Člověk v tísni nemůže jezdit po 

českých školách a promítat, takže přišli s nápadem, že by udělali sadu 

filmů, která by pokryla zhruba ta základní témata z oblasti lidských práv. 

Bylo to asi 26 filmů. Udělá se k tomu metodika, ošetří se autorská práva, 

nabídne se to školám a učitelům, aby mohli pracovat přímo oni, aby už 

nemuseli čekat. To byla taková druhá fáze, která se zamýšlela jen jako 

jednorázový projekt. Když se zase ty filmy udělaly, já jsem teda udělala k 

tomu tu metodiku, ve spolupráci s dalšími lidmi, a tak se zjistilo obrovské 

nadšení u pedagogické veřejnosti. Tak se stal z projektu program, který 

běží už 15 let. Já jsem se k tomu dostala vůbec nevím jak, jakou náhodou 

jsem já byla oslovena. Neuvěřitelně mě to chytlo, připravila jsem tu 

metodiku a asi po roce jsem začala lektorovat. A lektoruji dodnes. To je ta 

historie.“ 

Jak vznikala struktura lekcí? 

„My jsme si od začátku uvědomovali, že nestačí se na film jenom podívat, 

protože to všichni cítíme. Jdete na filmy z festivalu Jeden svět a víte, že 
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byste si o tom chtěla povídat. Protože ten film to téma jen nějakým 

způsobem otevře. Vtáhne vás do něj na základě nějakého hodně silného 

příběhu. To, co jsme věděli, bylo, že všechny filmy by měly mít hodně silný 

příběh, aby to nebyly prostě ty mluvící hlavy, které budou teoreticky mluvit 

na téma lidská práva. To by samozřejmě žáky vůbec nebavilo. Zjistili jsme, 

že hodně silný příběh dokáže opravdu oslovit, že to jsou i věci, které jsou 

velice těžké, kterým se žáci programově vyhýbají.“ 

„Bylo taky úžasné, že se vlastně najednou objevilo něco, co baví všechny. 

Většinou to je tak, že učitel něco vymyslí a myslí si, že je to super a žáky to 

moc nebaví. A někdy něco vymyslí žáci a zase se to nevejde do systému. 

Ale ten film najednou dokázal naplňovat to, co...dokázal se vejít do těch 

omezení, která vzdělávací systém nutně přináší. Protože to je nějaké 

omezení, každý systém. Tady jsme se najednou sešli všichni a navíc se 

oddělila ta hranice mezi katedrou a zbytkem třídy. Najednou jsme to my, 

kdo společně sleduje film, prožíváme ten příběh, všichni společně a 

intenzivně. Pak ho společně sdílíme. A to je něco, co škola moc nezná. 

Klasické vzdělávání, které je postavené na tom, že ten učitel něco vykládá, 

tak ta to nezná vůbec. Pro nás to byl obrovský impulz k tomu to dále 

rozvíjet. Pak už jen přibývala další a další témata.“  

„Takže první, co jsme věděli, bylo mít kvalitní film, pokud možno takový, 

aby se vešel do jedné vyučovací hodiny. Což je zase velký problém, protože 

dnešní trend celovečerních dokumentů je problém. Samozřejmě se dá 

pracovat s kouskem, ale já sama za sebe cítím, že to je zásah do 

autorského díla. Ten člověk má nějakou představu, proč to dílo vybudoval 

tak, jak vybudoval. A najednou z toho budete vytahovat kousky. U 

některých věcí to jde, u některých ne. Já jsem to tedy moc nedělala. Takže 

to byly takové první věci. Silný příběh, kvalitní film, aby i ta filmová 

výchova, aby ten žák dostával zároveň nějakou míru estetiky.“ 

„Vždy je nutné po filmu udělat nějakou reflexi a ošetřit emoce. Existuje 

mnoho univerzálních způsobů jak ji dělat. Každý žák se hned po filmu může 

projevit a může aspoň jedním slovem říct, co cítí, jaká je v něm emoce. 

Protože, a to jsme si taky ověřili, že moc nefunguje, když se zeptáte "A jak 
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to teď...jak ten film vnímáte nebo co byste...jaká byla hlavní myšlenka…“, 

takové ty učitelské otázky. Ty prostě vůbec nefungují. My máme hodně 

zpětné vazby třeba ze studentských klubů, když si studenti promítají sami. 

Neumí tu debatu rozvést. A ta reflexe to perfektně umožní, zvláště některé 

metody. Protože každý řekne to jedno slovo. Přece jenom někdo něco 

řekne, přidají se ostatní, většinou se všichni vyjádří, i ten, kdo nechce 

vůbec mluvit a pak se nakonec přihlásí a něco řekne.“ 

„Ta reflexe má několik významů. Nejen to, že umožní vyjádřit tu emoci, ale 

velmi nenápadně, i ta metoda toho jednoho slova, učí to, že názory mohou 

být různé. Emoce mohou být různé. A že to nutně neznamená střet a 

konflikt.“ 

„A to je něco, co jsme možná na začátku vůbec nepředpokládali, že to 

člověka učí daleko větší toleranci, otevřenosti, pochopení toho, že je možné 

věci vnímat různě. Že dokonce není potřeba ani hledat řešení. To byla třeba 

taky další věc, která se objevila. Že jsme měli takovou tu tendenci prostě 

přijít s nějakým řešením na závěr, říct nějakou tu poslední větu. Ale to 

nejde. Neexistují jednoznačné pravdy. To všechno se žáci nenápadně učí a 

vyrůstají z nich lidi, kteří ke společenským problémům přistupují úplně 

jinak. Myslím si, že to je velice důležité. Vyrůstají z nich lidé, kteří jsou 

citlivější na rychlá řešení populistů. Protože když někdo přijde s tím, že on 

to vyřeší, třeba romskou problematiku, kdy někoho někam odsunu, tak oni 

už budou vědět, že to takto nefunguje. Že to pouze generuje nové 

problémy. Já osobně jsem z toho pořád a nepřetržitě nadšená. I když jsem 

už některé filmy viděla stokrát i vícekrát. To je možná také dobrá věc, 

kterou zmínit, že i když ten film vidíte po tisící, tak to stejně vidíte s jinými 

lidmi a jejich reakce jsou zase jiné. A vy se pořád obohacujete, stále se 

dovídáte nové věci a je to neuvěřitelné. Člověk by si řekl, že se to jednou 

vyčerpá a stejně přijde někdo, kdo řekne něco, co ještě nikdo nikdy před 

ním neřekl. Jako lidé jsme úžasní, když se vytvoří ta mozaika a jsme 

schopni se vůbec slyšet.“ 

„Ale tady to funguje tak, že ten příběh vzbudí naši zvídavost, probudí naši 

schopnost se ptát a naši ochotu se ptát. A ve chvíli, kdy žáci začnou 
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pokládat otázky a vy jim odpovídáte v rámci nějakého povídání, které oni 

ani nepovažují za výuku, tak si to zapamatují mnohem lépe. Takže když 

jsme jim pustila třeba film o Severní Koreji, tak oni byli z toho co se tam 

děje úplně paf a začali se ptát jak je to možné, na to, co to je za systém. 

Takže najednou věděli, kdo je to Kim Ir Sen, co to je čučke, věděli, jak 

vypadá demokratický a nedemokratický režim. Zeptali se na to, jak to 

vypadalo u nás za komunistů, takže jsme se mohli podívat i do tohoto 

období, které je vůbec nezajímalo a o kterém měli úplně zcestné informace 

a vlastně najednou díky jednomu filmu jsme pojali celý balík informací, 

který jim v té hlavě zůstal. Úžasné.“ 

 

Jaké mělo promítání vliv na  žáky? 

„Po roce promítání většinou žáci přišli s tím, že říkali, že my tady pořád 

koukáme trošku masochisticky na to, jak se někde dějí nepravosti, tak 

pojďme začít něco dělat. To když vám řeknou druháci instalatéři, tak je to z 

kategorie zázraků. My jsme najednou udělali benefiční den, kdy jsme běhali 

pro bezdomovce a ti kluci přišli sami s tím, že chtějí udělat něco pro 

bezdomovce, kterými ještě před rokem opovrhovali tak, že pro ně byli na 

odstřel. Měli velmi radikální názory, co by se s nimi dalo udělat. A najednou 

to přehodnotili, aniž by jim kdokoli cokoli řekl.“ 

„Pak jsme si říkali, že je ještě dobré, aby ta hodina byla zajímavá, aby se 

právě žáci něco dozvěděli, i nějaké informace, tak k tomu máme nějaké 

informační texty. To je takový seznam otázek a odpovědí, které jsou 

vygenerované z projekcí, kde se žáci ptají. Jde o nejčastější otázky. 

Odborníci na to vypracují odpovědi, ne příliš rozsáhlé a dlouhé, aby měl 

učitel vůbec kapacitu, čas a chuť to pročíst. To je proto, aby k těm 

tématům, která bývají někdy hodně zvláštní, třeba krev v mobilech, jak se 

těží kovy a jaké to má pozadí, tak o tom víme kulové. Tak abychom s tím 

mohli začít nějakým způsobem pracovat ve třídě. A to alespoň trochu 

informovaně, k tomu pak slouží tyto texty. Dá se s nimi pracovat i tak, že je 

vytisknete a dáte je zpracovat žákům. Oni k tomu mohou zase hledat 

nějaké další věci. Tam je těch možností spousta. Pak ještě ke každému 
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filmu máme jednu dvě tři takové audiovizuální lekce i s aktivitami, které je 

možné realizovat. Aktivity mohou být prožitkové, kdy si na sobě ještě více 

uvědomí svůj vlastní předsudek, limit, nějaké omezení. Anebo se mohou 

otevřít, že pracují trochu na téma rodiny. Anebo jsou aktivity založené 

vyloženě na informacích, aby se k problému mohli ještě něco dovědět. 

Takže je to celý balík. Ta metodika má spoustu podob. Hlavní důraz je 

kladen na rozvoj osobnosti, když to řeknu takovým vznešeným pojmem. 

Aby z toho člověka vyrůstal někdo, kdo si je vědom vlastní hodnoty, vlastní 

ceny, aby nepotřeboval mít pořád nějakého guru, který ho potáhne, ať už je 

z jakéhokoli spektra.“ 

 

Jaká je Vaše zkušenost se semináři pro pedagogy? 

„Pak jsem začala dělat to lektorování, takže jsem lektorovala semináře pro 

učitele tady u nás. Pak teda i v cizině. Teď hodně lektoruju pro budoucí 

pedagogy, protože se nám konečně podařilo dostat alespoň do některých 

kurzů. Oficiálně to vůbec nešlo. Když jsme dali nabídku třeba na vedoucího 

katedry občanské nauky, tak ani z jedné univerzity nám nepřišla žádná 

odpověď. Ani z jedné. Takže se nám podařilo přes naše bývalé žáky ze 

středních škol, kteří se dostali na vysoké školy a kteří měli osvíceného 

pedagoga, kdy mu řekli, že toto měli ve škole a zda by to nebylo možné 

přenést na fakultu, tak pomalu a jistě se dostáváme už na univerzity.“ 

„Mně se líbí, že ten film umožní říct i tomu učiteli "…vidíte, to já jsem se 

taky naučil až tady z toho, tohle je pro mě taky novinka…" Najednou jsou 

na tom s těmi žáky stejně. Je to společné hledání. To se mi na tom velice 

líbí, že tam trošku mizí ta hierarchie.“ 

„Já si myslím, že to je opravdu výzva doby, daleko více pracovat se sebou. 

My jsme stále všichni vedení k tomu umění zmasírovat druhé, vnutit jim 

svůj názor, svůj úhel pohledu. Možná i pro tvůrce filmů, ta zpráva o tom, že 

přináším jenom svůj pohled, bez té pýchy, teď jsem tady jako objevil 

Ameriku, protože toho druhého to vůbec nemusí oslovit. Ani ta forma. Pro 
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někoho je hezké, když je to pomalé a pěkně to plyne a někdo má rád 

klipové věci. A to je přesně ono. A mně se ta mnohost líbí.“ 

 

Jaká je role učitele při práci s filmem? 

„Facilitátor. Moderátor určitě, ano. Měl by umět vytvořit bezpečné prostředí, 

aby se žáci nebáli říct, co opravdu cítí, protože jinak to opravdu ztrácí 

smysl.“ 

„To byla třeba moje chyba, kterou jsem dělala, že mě hrozně pobuřovalo, 

když někdo vystupoval třeba otevřeně rasisticky. Cítila jsem to jako 

nehoráznost. Pak jsem si uvědomila, že to má taky svoje kořeny, že to má 

svůj důvod. A že musím nechat toho člověka vypovídat, aby řekl, co zažil, 

proč to takhle cítí, jak mu je. Třeba otázka, jakou kvalitu mu přináší do 

života, když takto nenávidí, ta úplně láme ledy.“ 

„A jsme zase u toho, vidíte. Vždycky Vás to vrátí k sobě. Každý ten film. 

Každý ten film Vás vrací k sobě. Každého k sobě samému. Kde já mám své 

limity, jak mám nastavené hodnoty, proč je mám nastavené právě tak, 

můžu s tím ještě něco udělat.“ 

„...a najednou přestanete ukazovat prstem na ty druhé, protože si 

uvědomíte, že máte spoustu práce sami na sobě. Velmi pokorně, a je to 

v pořádku. Tam nemusí být žádný pocit viny. Je to normální. Akorát, že tak 

nejsme učení, nejsme k tomu vedení.“ 

„Máte vlastně úplně otevřenou cestu pracovat na sobě sama bez nějakého 

mentora, který nad vámi bude stát a bude moralizovat. Co víc si přát? A 

čím dříve, tím lépe, protože jinak jsou ty programy kamenné. Ty staré 

programy, podle kterých jedeme, se těžko ruší. Čím dříve to přijde, tím je 

to snazší.“ 

3.1.3 Ukázka metodologie z učebnice Dokumentární film ve výuce 
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3.2 Doc Academy  

 

Natálie Ostrouchová připravovala dva ročníky grantového projektu Doc 

Alliance Academy, při kterých vznikly dva balíčky metodologií s rozdílným 

přístupem. První balíček nese název Tvůrčí metody a obsahuje 10 lekcí. 

Druhý ročník pod názvem Současný dokument obsahuje 6 lekcí.  

 

3.2.1 První ročník 

 

První ročník Doc Alliance Academy obsahoval 9 filmových lekcí, které 

představují 9 tvůrčích metod nejčastěji používaných v dokumentární tvorbě 

– inscenovaný, observační, střihový, časosběrný, antropologický, 

esejistický, populárně-vědecký, deníkový a investigativní. Kurz na 

příkladech konkrétních děl předních tvůrců dokumentární kinematografie 

podrobně seznamoval studenty s postupy daných metod, ale také s tím, jak 

film komunikuje s divákem či jaké etické otázky daná metoda vyvolává. 

Každá lekce byla k dispozici ve dvou stupních obtížnosti. Doporučená 

věková hranice studentů u základní úrovně byla 12 – 16 let, u pokročilé 

úrovně 14 – 18 let. Pořadí lekcí v kurzu nebylo nijak závazné a frekventant 

si jej mohl přizpůsobit svým potřebám a časovým možnostem. Filmy byly 

k dispozici v původní verzi s anglickými titulky a lekce pak v českém a 

anglickém jazyce. 

Cíle kurzu pro základní úroveň (12 – 16 let) bylo zaměřeny na získání 

základní interpretační dovednosti a znalosti procesu vzniku dokumentárního 

filmu v různých podobách, formulování témat filmů (jednak konkrétně, ale 

zároveň rozeznat „větší“ téma „za“ konkrétním příběhem, který se ve filmu 

odvíjí), schopnosti všímat si práce s jednotlivými výrazovými prostředky 

(kamera, zvuk, hudba, střih) a jejich vliv na vyznění (a divácké vnímání) 

filmu a vzbuzení zájmu o autorský a společenský kontext konkrétního díla. 

V pokročilé úrovni (14 – 18 let) pak šlo zejména o rozvoj citlivosti pro 

koncepčnější otázky spojené s dokumentární tvorbou, např. rozeznat znaky 

autorova rukopisu, identifikaci úskalí reprezentace u té které metody a její 



 

29 
 

manipulační potenciál, interpretaci filmu z filozofičtějších pozic, 

problematizaci etických otázek spojených s danou metodou a poznání 

historického kontextu a geneze dané metody. 

 

3.2.2 Druhý ročník 

 

V druhém ročníku Doc Alliance Academy je v rámci současného dokumentu 

představováno to nejlepší z nedávných ročníků předních festivalů 

dokumentárního filmu. Výběr šesti filmů představuje pestrou mozaiku 

různých podob současné dokumentární tvorby, v níž se stírají hranice mezi 

hraným a dokumentárním, mezi nezaujatým pozorováním a sociálně 

angažovaným postojem, mezi osobním a politickým. Filmové lekce se zde 

zaměřují na vybrané výrazové prostředky a jejich vliv na celkové vyznění 

filmu a divácké vnímání.  

Lekce byly vytvářeny v úzké spolupráci s lektory filmové výchovy 

partnerských festivalů Doc Alliance. Kromě analýzy filmové řeči včetně 

otázek a návrhů možných odpovědí v nich lze najít tipy, jak mezi studenty 

sdílet divácké prožitky, zadání k praktickým cvičením a úkolům, ale také 

podněty k hlubší analýze dané problematiky pro pokročilejší studenty. 

Nejnižší doporučený věk studentů je 12 nebo 14 let podle obtížnosti filmové 

lekce. Pořadí lekcí v kurzu není nijak závazné a frekventant si jej může, tak 

jako během prvního ročníku, přizpůsobit svým potřebám a časovým 

možnostem. Filmy i lekce jsou k dispozici v české, anglické, německé, 

francouzské a portugalské verzi.  

 

3.2.3 Rozhovor s Natálií Ostrouchovou a Violou Ježkovou 

 

Jaký byl Váš záměr při tvorbě prvních lekcí? 
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„Záměrem bylo vytvořit první výběr filmů, na kterém bychom se včichni 

nějak shodli. Ten jsme pojali jako průřez filmovými metodami, jako první 

setkání s dokumentem pro laickou veřejnost, která vůbec neví, co to je 

dokumentární žánr. To byl první klíč, poskytnout různé metody, které jsou 

častěji používané.“  

„Ty první filmy se vybírali hlavně z dafkového katalogu. Nebyli tam ty 

festivalové. Ony vznikly v průběhu toho projektu dva katalogy, dva balíčky. 

První byl vybírán hlavně z dafilms. Bylo to samozřejmě v konzultaci s těmi 

ostatními, ale tím hlavním dramaturgem byla Jihlava, Ajka Slováková, která 

udělala první selekci a zaštítila i metodiky. Takže v prvním roce byl projekt 

víc veden z české strany.“  

 

Jak vznikla druhá sada lekcí? 

„Záměr bylo ukázat různorodost současných filmů. Zároveň se ukázalo, v 

čem se prolínají, že jsou některé žánry, nebo témata, která se objevují v 

souvislosti s tím, co se děje ve světě. Ale pořád jsme chtěli zachovat 

diverzitu a jít mimo hlavní proud, jako je uprchlická krize, lidská práva a 

podobná témata. Právě proto jsou tam více experimentální a umělecké filmy 

než člověk běžně ve veřejném prostoru vnímá.“  

„Fungovalo to tak, že asi dva měsíce před festivalem každý festival 

nominoval dva filmy. Jeden krátký a jeden dlouhý. Poslal k tomu nějaké 

krátké vyjádření, proč ten film nominuje, proč si myslí, že by měl být v tom 

společném katalogu, proč funguje v oblasti vzdělávání, jaké s tím má 

zkušenosti a podobně. Všichni ty filmy shlédli. Pak jsme jeli do toho Nyonu, 

kde se o tom vedla velká celodenní debata, velmi horlivá, tam každý 

obhajoval své filmy. Pak bylo hlasování, tím se vybíraly vítězné filmy.“ 

Pro jakou věkovou kategorii jsou lekce určeny? 

„Pro střední školy. Asi od 13 let plus, některé jsou, myslím, i od 12 let plus. 

Spíš tak 12 - 14 let plus. To souviselo i s tím, že tím, že jsme tam neměli 

vyloženě nějakého pedagoga, tak bylo potřeba to přizpůsobit tomu, že 
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studenti už musí mít nějakou intelektuální úroveň, aby potom mohli 

přemýšlet na podobné úrovni jak je schopen ten, kdo vytvářel metodiky.“ 

Jak vznikala struktura lekcí? 

„Souvisí to i s výběrem filmu. Když se řekne, co ta lekce obsahuje, tak je to 

suchá struktura - analýza, otázky, odpovědi, něco o autorovi, něco o filmu, 

praktická cvičení. Pak je tam glosář pojmů, který bude prolinkovaný s naším 

glosářem, který vytvoříme. Zní to velmi suše a u každé lekce je to stejné. 

Jenže my jsme ty filmy vybírali tak, aby byli jiné, a z každého jsme vybrali 

pro ty lekce jiný zajímavý prvek. V některém jsme rozebírali hudbu, v 

některém jsme rozebírali práci kamery a záběrování, jinde třeba roli 

komentáře autora. Takže to nebylo mechanické ve smyslu podíváme se na 

film, zanalyzujeme všechny možné složky, ale opravdu jsme si cíleně 

vybírali ty složky, které jsme považovali za výrazné a významotvorné. To se 

pak v lekcích odráželo. Každá je trochu jiná, ale struktura je stejná. Vždy 

jsou tam návrhy otázek do diskuse se studenty, návrhy možných odpovědí, 

analytické části, které jsou i kritické a podobně. Tím, že oblast filmového 

vzdělávání nemá jasně daná pravidla, byli jsme docela svobodní v tom jak 

to pojmout. Toho jsme využili, takže jsme to udělali na základě našich 

zkušeností z festivalů a podle lidí, kteří se ve filmu pohybují a jsou nějak 

naladění. Toho jsme, myslím docela hezky, využili. Odráží se tam to, že 

každý festival vybral jiný film, ve výběru se odráží dramaturgie těch 

festivalů.“ 

„Podle mě každá lekce nebo film byl dělaný s tím, že to má vzbudit citlivost 

vůči filmovému médiu. Aby to studenti vnímali jako složitý komplexní 

umělecký výtvor. A také jako nějaký proces. Lidé z festivalů jsou s těmi 

filmy velmi sžití. Oni tím žijí. V tom se pak odráží láska k tomu filmu. Když 

to řeknu takto hloupě.“ 

 

Jak vznikl nápad uspořádat konferenci? 

„Aby to mělo dopad na veřejnost, sešli jsme se všichni spolu a dělali 

prezentace víc do hloubky. Cílem bylo zacílit se i na učitele, na lidi, kteří 
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jsou v oblasti už nějak aktivní, abychom jim dali vhled do toho, jak to 

funguje na různých festivalech.“ 

„Konference pak měla být putovní. Druhý ročník měl být v Marseille. To 

mělo být letos nebo loni. Z toho jsme museli nakonec upustit, protože byla 

ta nyonská pracovní skupina, která nám odčerpala víc peněz, než jsme 

plánovali. Takže pak už nezbylo na Marseille. Záměr byl ten, že by se v 

každé zemi každý rok udělala jedna konference. Vybral by se konkrétní film, 

přizvali by se tam tvůrci a diskutovalo by se nad jedním konkrétním filmem 

vybraným festivalem. Ale bylo by to přístupné i pro nějaké externí učitele z 

jiných zemí. Ovšem zase je tam ta jazyková bariéra.“ 

Se samotným vytvářením lekcí má zkušenost Viola Ježková, která se dále 

vyjadřuje k této spolupráci. 

Jak ses ke spolupráci dostala?  

„Já jsem byla ráda, že mě Nina oslovila. To je zajímavé, já vůbec nevím, jak 

se to semlelo, ale určitě mě oslovila Nina. Před tím, než se těch sedm 

festivalů sešlo v Nyonu na společnou schůzku nad podobou a formou 

portálu DAFilms.“  

„Nějakými pohyby jsem začala na filmu, který mi byl uložený, a to je film 

Quantum. To je film, který do společné vzdělávací filmotéky vybral jihlavský 

festival. Já jsem se s ním nějak popasovala a vytvořila jsem čtyři lekce, tak 

to bylo koncipované jako jedna lekce měsíčně, devadesát minut. Nejdřív to 

bylo v pořádku, ale pak se to holkám zdálo příliš radikální, nebo příliš 

odpuzující. Zabývat se filmem, který má deset minut celý měsíc. Takže se z 

toho udělaly dvě lekce, zkrouhla se praktická cvičení. Ten film mě velice 

bavil, zamýšlet se nad ním. Myslím, že to je film, který je třeba suchý, 

dobrý, ale jako suchý vtip co se týče pedagogiky a využití pro pedagogické 

potřeby. Film klade velký odpor, nic se v něm nestane, ale když chceš, je 

výborný, pokud pracuješ s lidmi, kteří nikdy nepřemýšlí nad filmem tak, že 

se skládá z obrazu a ze zvuku a že obraz je dost o světle a tím pádem i o 

tmě, a že zvuk je synchronní a asynchronní a že kombinace těchto prvků je 

obrovský vesmír, ve kterém žijeme. Vesmír, který má kvantovou podstatu.“ 
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Jak vznikala struktura jednotlivých lekcí? 

„Když se podíváš na jednotlivé lekce posledního ročníku akademie, tak pro 

nás se stalo velmi důležité, a to bylo do určité míry odlišné od prvního 

ročníku, aby to komunikovalo s tím učitelem. Protože je to portál především 

pro učitele. Pro kohokoli a hlavně pro učitele. Chtěli jsme, aby podstatou 

vedení hodin byla úplně nefilmová věc. A to je komunikace učitele s žáky, 

komunikace se studem, kdy tomu nerozumí, ale i komunikace s tím, že už 

to, že já ten film nějak vidím a prožiji, je to východisko, odkud my se na něj 

budeme dívat. To bylo radikální a byla jsem ráda, že se za to Nina s 

Natálkou rády postavily. Tohle já považuji za primární. Je to něco, co se 

opakuje a co ostatní lekce neměli. Jde o takzvanou rešerši diváckých 

prožitků. První, co ten učitel udělá je, že řekne, kdo to neviděl, ať jde domů, 

kdo je autor, kdy se narodil režisér. Myslím ale, že je to úplně sekundární, 

ne-li terciární. Pro mě hlavně u dokumentárního filmu, který skutečně 

pojednává žitou zkušenost, problémy naší doby, problémy intimní a 

společenské, je důležité zeptat se, co jste si u toho mysleli. Co jste cítili, 

kde vám to bylo příjemné a kde ne, kde jste vypli, kde jste usnuli. Nic není 

špatně a to vše vytváří nějaký containment pro třídu. Rolí učitele je, aby to 

zachytil, všechny prožitky respektoval a v průběhu roku podporoval to, aby 

žáci prožitky uměli žít příměji, aby na ně byli více napojeni. Možná není 

běžné, že člověk ví, jak se cítil, když se na film díval. To je můj přínos do 

akademie. Snažili jsme se o to, aby to bylo strukturované z tohoto úhlu 

pohledu. Skrze rešerši diváckých prožitků, to jsou informace, které dostane 

učitel a proces se obrací. Neučí se žáci, ale učí se i učitel. On musí film znát 

předem, musí znát předem své prožitky a musí vědět, kam hodina směřuje. 

Ale už mimo ty prožitky, vzhledem k filmové řeči, naraci, prostředkům, 

které v tom byli použity, k době, kdy to vzniklo a k dalším vrstvám. To 

všechno musí vědět.  On ale vezme to, co mu žáci dali a pokusí se z toho 

vycházet. Další části lekce podsunuje pod to způsobem „aha, ty jsi řekl, že 

ta scéna s autem tě vystrašila, to je zajímavé“. Pracuje ten film ještě někde 

se strachem? V momentě, kdy víme, že tématem filmu je například strach, 

je úkolem učitele a dobrého pedagoga, že pracuje s materiálem, který žáci 

v sobě už mají.“ 
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„Myslím si, že dokumentární film má velkou moc. Tím, že mluví o tématech, 

která reálně existují, která reálně ty děti sužují, východiskem je něco 

jiného, než jim předat informace o detailu, celku, polocelku a podobně. To 

je práce podstatná pro filmové historiky, nebo pro děti na gymnáziích, to je 

všechno podstatné. Ale ani na těch gymnáziích se ukazuje, že to tak není. 

Buď tě to zajímá a máš intelekt daný tímto směrem, anebo ne. To ale 

neznamená, že nejsi filmový divák. Myslím si, že výchova spočívá v 

zahrnování informacemi do repertoáru člověka a osvojování si slovníku. To 

taky. Ale to je až druhotné. Musíš si uvědomit, že jsi divák, divák filmu, 

divák ve světě. To je ono.“ 

3.2.4 Ukázka lekcí druhého ročníku Doc Alliance Academy 

 

Analýza filmového jazyka  

Informace pro učitele  

Zprostředkovat zkušenost „slyšení“  

Katharina Pethke vědomě využívá možností tvůrčích filmových prostředků k 

tomu, aby ukázala, co by pro člověka znamenalo neslyšet nebo slyšet jen v 

omezené míře. Názorným příkladem je úvodní scéna. Na záběru z řad 

diváků na hip-hopovém koncertě jsou v protisvětle vidět komíhající se ruce, 

ona typická pulzující atmosféra koncertů se ale jednoduše nedostavuje. Je 

to dáno především upravenou zvukovou stopou, která zní extrémně 

tlumeně, a dokonce mírně zpomaleně, a ještě k tomu je sestříhaná 

asynchronně k obrazu. Když se pak ze tmy tancujícího davu vynoří Louisin 

obličej, člověka mimoděk napadne otázka, jak asi prožívala koncert ona.  

Katharině Pethke se s pomocí jednouchých, ale velice působivých 

prostředků daří zprostředkovat publiku, jaké to je nemoct se účastnit 

hovoru, protože vám chybí základní informace nebo je nedokážete 

dešifrovat. Vidíme například, jak se Louisa ve škole živě baví nebo 

poslouchá přednášku. Ničemu z toho ale nerozumíme, protože přednáška i 

daná konverzace probíhá v znakovém jazyce – a zcela záměrně není 

doplněna titulky, aby mohl divák pochopit naprosto běžnou, každodenní 

zkušenost neslyšícího člověka.  
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Záměrné oddělení obrazu a zvuku  

Prostřednictvím podprahových úprav zvukové stopy Katharina Pethke 

obratně směřuje pozornost k tématu slyšení. „Louisu“ natáčela na 16mm 

filmový materiál, který je vzhledem k vysokým nákladům v dnešní době 

spíše neobvyklý. Na rozdíl od natáčení na digitální formáty tu kamera 

nemohla běžet nepřetržitě a byly snímány jen vybrané záběry. Zvuk se 

stříhal na samostatném nahrávacím zařízení, přičemž obě stopy záměrně 

nebyly zesynchronizovány. Na konci natáčení tak bylo k dispozici velké 

množství různorodého obrazového a zvukového materiálu (viz. koeficient 

spotřeby materiálu, který bylo před sestříháním napřed zapotřebí 

uspořádat. Tímto přiřazováním obrazů a zvuku režisérka reprodukovala 

proces, který tvoří značnou část Louisina každodenního života – proces 

chápání toho, o co právě jde, za pomoci několika málo záchytných bodů. 

Samotná tato fáze trvala čtyři měsíce; od prvního natáčecího dne do 

dokončení filmu pak uplynuly tři roky.  

 

Práce s kamerou – blízkostí k vytvoření odstupu  

Katharina Pethke zastávala řadu pozic v natáčecím týmu sama. Nebyla jen 

režisérkou, ale také producentkou a kameramankou filmu. Z jejích záběrů 

je patrná blízkost panující mezi ní a její sestrou. Úhel pohledu kamery je 

většinou normální (to znamená bez extrémních podhledů či nadhledů). A to 

z toho praktického důvodu, že Katharina Pethke natáčela z velké části bez 

stativu, a kamera na jejím rameni proto byla stále ve výši očí, a tedy na 

úrovni aktérů filmu. Přesně toto přání, totiž aby s nimi ostatní komunikovali 

jako rovní s rovnými, často uslyšíte od mnoha postižených lidí. Egalitářský 

úhel pohledu kamery proto ve filmu také hraje důležitou roli.  

Kamera prostřednictvím záběrů zblízka opakovaně zkoumavě pozoruje 

Louisino tělo, zastavuje se u detailů, jakými jsou gestikulující nebo znakující 

ruce nebo uši či rty. V jedné z klíčových scén se Louisa prohrabává svými 

starými zdravotními kartami a cituje z lékařských dopisů z dřívějška. 

Nechává přitom volný průchod svému vzteku nad jejich neosobním 

způsobem vyjadřování: „To zní jak ňáká zpráva o pokusném králíkovi!“ 

Kamera v tu chvíli zabírá Louisin obličej v extrémním detailu. Touto taktikou 

výřezů si film nezvyklým způsobem i přes extrémní blízkost zachovává 
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určitý odstup, který v tomto emotivním okamžiku brání dívat se na Louisu 

voyersky.  

K detailním záběrům se Katharina Pethke v průběhu filmu vrací častěji. Tuto 

formu výřezu snímaného obrazu přitom nevyužívá jen pro navození 

odstupu, ale i k upoutání divákovy pozornosti k drobným, ale zásadním 

gestům. Zas a zas například vidíme Louisiny ruce, při znakové řeči, také 

však když s jejich pomocí vnímá chvění, které sice nemůže slyšet, cítit ale 

ano. Takto třeba strčí dlaň do klenutého otvoru v reproduktoru anebo poté, 

co kamarádovi hudebníkovi v nahrávacím studiu položí ruku na záda, 

prociťuje vibrace při zpěvu. Podobná gesta jsou pro Louisu naprosto běžnou 

záležitostí a odehrávají se jakoby mimochodem. Divák by si jich bez 

zdůraznění prostřednictvím záběru kamery dost možná vůbec nevšiml, v 

neposlední řadě i proto, že se ve filmu zcela záměrně neobjevuje žádný 

komentář, který by divákovi poskytoval doplňující informace o tom, co 

může vnímat v obrazové a zvukové rovině. Pro Katharinu Pethke bylo 

důležité nechat působit obrazy samotné a nijak komentářem neurčovat, jak 

by je měl člověk interpretovat.  

 

Střídání blízkosti a odstupu pomocí vědomé práce s obrazem  

Katharina Pethke popisuje svoji práci s kamerou jako vizuální šátrání, 

kterým se snažila hledání ideálního filmového obrazu (neboli rozhodování o 

úhlu pohledu kamery, velikosti záběru, hloubce ostrosti atd.) přiblížit také 

chápání diváka. Jejím cílem nebylo namixovat spoustu dokonale 

vystavěných a nasvícených záběrů, ale dát nahlédnout do procesu, jímž z 

obsahu nahodilého obrazu vznikne obraz filmový. Tak například detail, kdy 

se kamera formou detailního záběru soustředí na starou fotografii v Louisině 

pokoji, na které se k sobě přibližují ruka dítěte a ruka dospělého člověka, až 

k sobě se ale nedostanou, lze vnímat jako citlivý komentář ke vztahu Louisy 

a jejích rodičů.  

Během jednoho rozhovoru s otcem se Louisa snaží vysvětlit mu základy 

znakového jazyka a narazí se svým pokusem způsobem, který přináší 

mnoho komického pro diváka. Její otec, sám učitel, se prostě a jednoduše 

vzpírá tomu vyměnit si strany a převzít úlohu žáka. Tato scéna velmi dobře 

ukazuje, že otec a dcera bojují hlavně s problémy s komunikací, které se 
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téměř neliší od problémů jiných otců a dcer. Louisino sluchové postižení tu 

hraje jen vedlejší roli.  

Jeden z vrcholů filmu tvoří rozhovor mezi sestrami, v němž Louisa mluví o 

svém strachu ze života neslyšící. Až do této chvíle nesla Louisa tíži 

problémů s dorozumíváním do velké míry sama. Bojí se, že by ji její 

rozhodnutí přestat komunikovat hlasitou řečí mohlo připravit o kamarády a 

rodinu. Co když její okolí nebude ochotno snášet zátěž, kterou je 

komunikace v „cizím“ jazyce? Budou si teď její přátelé a rodiče chtít dát tu 

práci, aby se naučili znakovou řeč, a tak to usnadnili? Louise se během 

tohoto rozhovoru stále znovu láme hlas a bojuje se slzami, pak se vzchopí a 

pokračuje ve vyprávění.  

Takto emotivní scéna by byla jen těžko snesitelná, kdyby se Katharina 

Pethke už předem nerozhodla, že Louisu při tomto rozhovoru nebude 

filmovat. Zatímco spolu tedy mluví, vidí divák jen téměř abstraktní obraz 

(rozostřený pohled z okénka auta na noční ulici) a zásadní věci se 

odehrávají pouze ve zvukové stopě.  

 

Úkoly pro sledování filmu a otázky k filmovému jazyku  

„Louisa“ je film točící se kolem významu slyšení a neslyšení. Jaké filmové 

prostředky využívá, aby na téma upoutal pozornost?  

Příklad: Úvodní scéna (00:00 – 00:48)  

Příklad: Seminář na univerzitě (10:40-11:46)  

Příklad: Detailní záběr mluvících úst beze zvuku (18:20-19:10)  

 

Analýza filmu – dramaturgie, práce s obrazem a zvukem  

došlo až ve střižně. Z jakých důvodů to tak mohlo být?  

 

Příklad: Scéna Obchod s hudebninami (01:07-02:32)  

Analýza filmu – práce s obrazem  

emotivním okamžikům. Jak jsou tyto klíčové scény podány obrazově? Co je 

v obraze ukázáno a co nikoliv? Jakého efektu tím autorka filmu dosahuje?  
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Příklad: Louisa si prohlíží svoji zdravotní dokumentaci (07:55-10:38)  

Příklad: Rozhovor Louisy a Kathariny (53:57-57:06)  

světě slyšících. Jaké strategie to jsou a jak je film ukazuje?  

 

Příklad: Louisa ve zvukovém studiu (05:34-07:29)  

Příklad: Louisa s reproduktorem (07:34-07:53)  

 

Analýza filmu – dramaturgie  

 ale 

tak, aby vyprávěly vlastní příběh. Načrtněte na základě filmu jednotlivé 

důležité kroky v Louisině vývoji.  

Najdeme ve filmu také komické okamžiky? Jakým způsobem film 

komična dosahuje?  

 

Příklad: Scéna s otcem (50:50-52:29)  

uje komentář mimo obraz. Jaké důvody k tomu 

mohly autorku vést?  

 

3.3 Národní filmový archiv 

 

Národní filmový archiv v současnosti dokončuje pilotní sérii metodických 

materiálů k významným dílům československé kinematografie. Tyto 

materiály mají začínajícím i  zkušeným pedagogům nabídnout možnost 

metodické podpory.  Lekce jsou vytvořeny k jednotlivým filmům, nedávno 

digitálně restaurovaným a nyní dostupným ve špičkové technické 

a obrazové kvalitě. NAF nabízí tematické lekce z oblasti českého jazyka či 

dějepisu, zaměřené na filmovou problematiku. Filmy není třeba uvádět 

pouze v prostoru kina, pedagogům jsou k dispozici i pro projekce ve 

školním filmovém klubu nebo jakékoli učebně vybavené projektorem či 

interaktivní tabulí. Metodické materiály NAF provedou pedagoga krok za 

krokem celou lekcí, a poskytnou hutné informační zázemí, nosné kontexty 
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díla i návrhy na aktivity se studenty. V první fázi projektu jsou 

představovány materiály zájemcům z řad pedagogů na sérii speciálních 

seminářů v kině Ponrepo v Praze. Účastníkům semináře je snímek nejprve 

promítnut a poté jim je představen příslušný metodický materiál s výukovou 

lekcí k danému filmu. V návaznosti na absolvování semináře pedagogové 

odučí sami pro své studenty danou lekci, je zde rovněž možnost využít 

konzultace se zástupcem NFA přímo na škole a také možnost vyhodnocení 

zkušeností s  metodickým materiálem. 

 

3.3.1 Rozhovor s Terezou C.D. 

 

Jak vznikala metodologie pro NFA? 

„My jsme v rámci, který jsme dostali, pilotně vyrobili asi 7 materiálů. 

Ovšem nevím teď, v jakém jsou stadiu. Respektive vím, že se teď evaluují u 

pedagogů, ale se mnou jako s autorkou se o tom nikdo nebaví. Takže já 

nemám další informace. Dělalo se 5 materiálů ke konkrétním filmům a 

vybrali se filmy, které byly digitalizované v norských fondech. Krakatit a 

další, ty se vybrali. Pak se dělaly 2 tematické materiály. Já jsem psala téma 

druhá světová válka a film a kolegyně psala téma literatura ve filmu v 

nějakém kontextu nových adapčních studií. Zaměřila to zase trochu víc na 

český film, aby to bylo pro to NFA použitelné v nějakých balíčcích s 

nějakými českými filmy.“ 

Jak je lekce strukturovaná? 

„Ty věci jsme dělali v dialogu především s Davidem Čeňkem. Částečně s 

Pavlem Bednaříkem, se mnou. Více méně se vycházelo z francouzského 

modelu. Ne přímo z modelu Cined. Byla to syntéza více věcí, které dělají. 

Měli jsme k dispozici různé francouzské materiály. Bavili jsme se o tom. 

Metoda byla založená na tom, že pedagog dostane do ruky relativně velmi 

obsažný materiál. Klidně 30 nebo 60 stran k jednomu filmu, nebo k 

jednomu tématu. Materiály budou strukturované tak, aby on ve svých 

přípravách přípravu mohl udělat relativně rychle, nemusel k tomu nic moc 
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navíc načítat. Ale mohl samozřejmě, ty další reference tam byly, ale šlo to 

využít i takhle. Už u toho rovnou byly nějaké pracovní listy a tak dále. Ale 

samozřejmě variantně. On tam měl nějaký pracovní list, mohl to vzít velmi 

pasivně, za čtvrt hodiny si to prohlédnout a odnést to tak do hodiny. Zrovna 

tak se tomu mohl věnovat celý víkend. Nastudovat si ten materiál pořádně 

a udělat si z toho svoji přípravu jak chtěl. Systém byl dělaný tak, že se 

popsal úplně normálně teoreticky pro pedagoga background kolem filmu, 

autorů, tématu, ten tematický kontext. Vždycky je tam nějaká analytická 

část, ale pak i tematická část. Obsahový kontext, který může učiteli pomoci 

navést to třeba do hodiny Člověk a svět, nebo do jiných vzdělávacích oborů. 

A pak tam byli praktické věci, na konci. Takže ten materiál byl relativně 

ambiciózní.“ 

Jaký byl Váš záměr? 

„Ve chvíli, kdy nejdříve naučíte lidi to vůbec číst, všímat si v dokumentu jak 

je co nastříhané, přijít na to, že Leni Riefenstahlová, tam se to dá poznat 

nádherně, když se udělá analýza kousíčku...teď jsem to dělala ve škole na 

kousku Triumfu vůle. Tam to je úplně vidět. Ve zvukové stopě, ve všem, 

třeba ta manipulace. Vědomí toho, že ten dokument je skoro vždy 

inscenovaná záležitost. A tak dále. Ale vlastně dokrývat to obráceně, z toho 

pohledu diváka, jak to dělají Francouzi, z pohledu studentů. Bavit se o tom, 

že odkrývají fikční svět dokumentárního filmu. A až potom bych řešila víc 

obsahové věci. Samozřejmě když je dokument o dívce, která neslyší, tak je 

to to z hlediska vzdělávání samozřejmě podstatné, když je to věc, která je 

občansky nějak zajímavá. Ale upřímně, já jako filmová historička nebo 

teoretička to vnímám jako v druhém plánu. To, že dokument bude o 

nějakém společensky závažném tématu, je důležité, ale může být úplně 

stejně třeba o dějinách umění. Člověk se z toho může dovědět to stejné. V 

základu práce s filmovým jazykem, filmovou řečí, s analýzou filmového 

stylu, s těmito základními věcmi. Dá se to samozřejmě dělat paralelně, ale 

ten backround je to první a pak můžu řešit vytvoření mystifikace nebo 

něčeho, co je na hraně. Kdy už si hrajeme. Pak už to jde.“ 

Jaká je odezva ze stran učitelů? 
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„Já jsem ten materiál odevzdala do NFA a už skoro půl roku nemám žádnou 

zpětnou vazbu. Ale pracovala jsem s tím sama v rámci semináře na 

gymnáziu na Vítězné pláni, kde jsem to využila, kdy jsem si chtěla 

vyzkoušet, jak to na studenty bude fungovat. To byli studenti maturitního 

ročníku, kteří chodí na filmový seminář. Takže to byla ideální skupina lidí, 

kteří už relativně vědí, a myslím, že to dopadlo výborně. Já jsem byla 

spokojená. Od pedagožky jsem měla dobrou zpětnou vazbu. A ti studenti 

fungovali. Pedagožka byla nadšená, když zjistila, že já jako filmová 

historička tohle umím, tak jsem jí vybrala film nebo ukázku, kde opravdu na 

těch dvaceti minutách má všechno. Má tam všechny ty nadhledy, podhledy, 

všechny vyprávěcí figury, všechny věci. Je to ještě téma druhá světová 

válka. Jsme někde v adaptacích. Dobře se jí to dává do výuky. A ta analýza 

se dá udělat jinak. Já jsem tam měla tři vyučovací třičtvrtě hodiny, ale dá 

se s tím pracovat zkráceně. Nemusí se promítat celý film. Udělala jsem tu 

hodinu tak, že jsem na začátku udělala nějakou aktivitu, abych ty lidi 

zasoustředila. Udělali jsme si nějakou soutěž ve skupinách, třeba kdo zná 

jaké české filmy z druhé světové války. Tím jsem taky zjistila, jak ta 

skupina funguje, co vědí a nevědí, jak s nimi pracovat. To se mi osvědčilo, 

protože oni se na tu věc zasoustředili. Přišli po obědě unavení, tak se trošku 

rozpohybovali. Pak jsme si povídali o tématu jako celku, o tom, jak se s tím 

pracuje, s různými variantami, od pozitivistických patetických filmů, o tom 

jak se třeba mění obraz Němce v kontextu desetiletí. Po autorské věci jako 

je Tarantino, i o tom jsme se bavili. I takové filmy, pro které je to jen 

atraktivní historická kulisa. Všechny tyto věci jsme nějak pojmenovali. Pak 

jsme šli rovnou do Daleké cesty, kde jsme zůstali dvě hodiny. 

A fungovalo to dobře, studenti reagovali dobře.“ 

„Nejsem příznivec toho, aby filmová výchova úplně vplula do mediální 

výchovy. Ale nemám nic proti tomu, když se ta škatulka použije k 

vzájemnému obohacení. Když už se film na školu nemůže dostat jinak, 

protože škola nemá podmínky, hodinové dotace, ani učitele, třeba v 

nějakém menším městě, tak je dobré, když se to podaří tímto způsobem. 

Když se podaří v rámci nějakého průřezového tématu nebo v rámci 

nějakých projektových dnů dostat i něco ke kinematografii, je to skvělé. Já 
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bych šla i cestou nabídek vzorových učebních jednotek, třeba na fyziku, na 

chemii, které se týkají klasické filmové suroviny. Protože si myslím, že se to 

tam bude dát hezky použít, že to pro pedagogy bude občerstvující, udělat si 

třeba optickou hračku a s těmi dětmi nějak pracovat. K tomu tak udělat dva 

odstavce backgroundu, kdy vzniknul ten film a podobně. To mi přijde jako 

velmi funkční způsob osvěty ve filmu.“ 
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4 Pedagogické zkušenosti studentů 

 
Kapitola obsahuje postřehy a zkušenosti lidí, kteří jsou dlouhodobými 

průkopníky osvěty o dokumentárním filmu. Hlavním zdrojem jsou již použité 

polostrukturované rozhovory. Jednotlivé otázky vycházely ze záměru zjistit 

co nejvíce o přístupu, který kolegové používají s cílem popsat praktické 

postupy, které se jim osvědčili. Sada otázek obsahovala také dotazy na 

jejich motivaci a osobní zápal pro výuku filmu. Díky tomu vznikly rozhovory, 

které často přesahují tematický rámec, kterým je filmová výchova a její 

metody. Mnohdy niterné dialogy jsou svědectvím o postoji a přístupu 

dotazovaných k samotnému filmu. Skrze výuku si respondenti definují, co 

pro ně dokument znamená, v čem je jejich pedagogická síla, kterou mohou 

předat dál. Díky tomu je do strohé metodologie vnášen lidský rozměr.  

Během posledních dvou let jsem měla také možnost navštívit lekce 

některých svých spolužáků a pozorovat je při výuce. Po těchto hospitacích 

jsme se pokusili o zpětnou vazbu, kdy docházelo k zamyšlení nad přínosy a 

úskalími jejich pedagogické metody. Nutno dodat, že oboustranná reflexe a 

dialog nad výukou pro mě tvořily zásadní osobní zkušenost.  V průběhu 

přípravy této práce se tak povedlo odhalit nejčastější chyby začínajícího 

učitele, které tvoří výstup této kapitoly. Tuto ryze praktickou část považuji 

za nejcennější a nejpřínosnější pro čtenáře této práce. 

 

Každá zkušenost obsahuje rozhovor, jehož základní strukturu předkládám 

níže.  

 zázemí - kde učí? (instituce, okolnosti vzniku lekcí, specifika instituce, 

časový plán) 

 profil studenta - koho učí? (věk, zaměření) 

 přístup / motivace - proč učí? (osobní pohled) 

 jak a co učí - jaký je cíl lekcí? (příprava, struktura, teoretická a praktická 

část) 

 vývoj lekce v průběhu času - naplnil se cíl? (proměna, co funguje, co ne) 
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 vlastní sebereflexe - jaký jsem pedagog? (rady, postřehy, opakující se 

chyby)  

 

Citace rozhovorů jsem se rozhodla nezkracovat, naopak je nechávám 

záměrně v jejich délce. Považuji za důležité, aby měl čtenář možnost 

porozumět lépe naturelu respondentů a jejich myšlení nad výukou i 

samotným dokumentem 

 

Dalším mým záměrem bylo zjistit ryze praktické postupy, které se 

jednotlivým kolegům osvědčily. V ideálním případě pak získat příklady 

dobré praxe, které by mohly posloužit jako inspirace pro další učitele. 

Přikládám tedy získané materiály jako jsou anotace lekcí, rozpracované 

hodiny, tematický časový plán. 

Druhá část zkušenosti obsahuje návštěvu ve výuce. Vydat se do terénu a 

mít možnost nahlédnout do lekcí byla pro mě osobní zásadní zkušenost. V 

mých kompetencích není posoudit nebo reflektovat hodiny z pedagogického 

hlediska. Svoji přítomnost v lekcích jsem pojala spíše z role zvědavého 

pozorovatele. Pokusím se tedy spíše výstižně a stručně popsat mnohdy 

nepřenositelnou atmosféru, která během výuky panovala.  

 

4.1 Bohdan Bláhovec a jeho metoda ‘‘živé improvizace’’ 

(Aeroškola)  

 

Bohdan Bláhovec začal učit v Aeroškole na výzvu Lindy Arbanové, 

koordinárky Aeroškoly, která chtěla vytvořit kurz dokumentárního filmu pro 

dospělé. Vznikl tak desetidílný kurz pro účastníky ve věkovém rozmezí 15 - 

99 let. Celý kurz byl koncipován především prakticky, hlavním cílem bylo, 

aby v průběhu deseti týdnu vzniklo hotové filmové dílo. „Jednotlivé lekce v 

příjemném aeroškolním ateliéru budou obsahovat jak základy teorie 

dokumentárního filmu včetně ukázek, tak především samotné natáčení v 

několika štábech. Na začátku si zvolíte téma, rozeberete jeho hlavní motivy, 
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rozpracujete do scénáře, ozvučíte a pak se můžete těšit na promítání v kině 

Aero.“17  

Jak ses k učení v Aeroškole dostal? 

„Moje cesta byla jednoduchá. Oslovila mě Linda Arbanová, která vede 

projekt, který se jmenuje Aeroškola, který podle mě z jejího pohledu vždy 

byl a ponejvíc za mě zatím bohužel zůstává takovým kroužkem pro děti. 

Vznikla animační dílna jako nějaká grantová díra na trhu vzdělávání dětí ve 

filmové oblasti. Že si tam prostě dvě hodiny patlají plastelínou a pak mají 

radost, že se jim to hýbe. Linda chtěla tu věc povýšit nebo proměnit někam 

dál a vytvořit kurzy pro dospělé lidi. Oslovila mě, že už delší dobu přemýšlí 

nad kurzem dokumentárního filmu.“ 

 

Pro koho byl kurz určen? 

„Já jsem jí říkal, že si myslím, že je velmi složité udělat z toho večerní 

volnočasový kroužek, ještě v tom jejich zadání, kdy oni mají podlahu až 

strop v rozmezí patnáct až takzvaně devadesát devět let. To znamená, že 

do toho workshopu, nebo do toho semináře, jak to budeme nazývat, se 

může přihlásit úplně kdokoliv.“ 

„Takže logicky nějaký segment lidí, kteří se přihlásí do kurzu, já bych řekl, 

že je takový trojí. Že jsou to buď lidé, kteří se chtějí hlásit na FAMU, toto 

využívají jako věc, která by jim mohla pomoct k nějakému přesnějšímu 

vhledu do věci, který potom zužitkují v těch samotných přijímačkových 

pracích. Což si myslím, že je velmi funkční. Druhý segment jsou lidé, kteří 

jsou staršího věku a měli kdysi sen, že budou filmaři, nebo jsou celý život 

amatérští filmaři a chtějí si zase prověřit, co to jejich v uvozovkách životní 

dílo, jak ho vnímá někdo jiný, než lidé, kterým ho pouští. Což jsou zase 

povětšinou jenom amatérské soutěže, rodina a tak dále. A třetí segment 

jsou lidé, kteří podle mě úplně neví, a jenom jim to přijde z nějakého 

důvodu zajímavé, a za pochodu zjišťují, co tam najdou. A mě osobně přišlo 

zajímavé, že pro všechny tři kategorie není vůbec od věci nabízet nějaký 

                                                           
17

 Anotace kurzu Aeroškola 
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můj vlastní pohled na dokumentární film a třeba jim ukazovat filmy, ke 

kterým by normálně měli problém se dostat.“  

Jaká byla tvoje motivace pro to začít učit? 

„Motivace jsou dvojí. První, ta méně vznešená, je finanční, protože věc je 

placená. Mám dva tisíce za jednu odučenou hodinu, respektive odučím 

deset hodin a mám za to dvacet tisíc korun. Takže to byla motivace tímto 

směrem úplně sobecká, existenční. Ta druhá, ta by mohla znít vznešeněji. 

Ono je opravdu zajímavé, že je to určitá díra, že veliké množství lidí, kteří 

mají nějaký intensivnější zájem o daný obor, v tuto chvíli tedy mluvíme o 

dokumentárním filmu, ve své podstatě kromě nějakých festivalů, knih, 

eventuálně workshopů, které třeba dělá párkrát do roka Jihlava, ale vlastně 

i na těch workshopech není moc příležitost si kdekoli prověřit vlastní 

možnosti v rámci věci.“  

Jak vznikla struktura lekcí? 

„Když to vezmu od začátku, tak jsem první desetidílný workshop podle mě 

udělal úplně špatně ve smyslu, že jsem ho pojal úplně stejně, velmi 

podobně, jako ho se mnou pojímal Martin Mareček, když jsem nastupoval 

do prvního ročníku FAMU. To znamená, že jsem jel od nějakých základů. V 

první hodině, kdy jsem jim ukázal takový rychloprůlet možnostmi a historií 

dokumentárního filmu, kdy já vždy pro tuto úvodní hodinu využívám to 

Nicholsovské dělení, kdy to je tedy na půl nějaký pokus o kategorizaci skrze 

teorii a vedle toho jsou ukázky filmů vedené tak, aby šli od počátku do 

současnosti. Ve dvou a půl hodinách, což je úplně vražedný čas, kdy nejde 

stihnout skoro nic, dostaneš takový intenzivní kompilát toho, co by to mohlo 

být. Protože logicky častokrát nejvíc lidí, kteří na dílny, na workshop, 

přicházejí, jsou lidé, pro které je dokumentární film to, že natočíš někoho, 

kdo existuje, a jeho příběh. Pak se vždy dostáváme k tomu, že od další 

hodiny dál jdeme k nějaké obsahové stránce věci a já se snažím, aby lidé 

začali formulovat aspoň nějaké nápady, které chtějí dělat. To dělám tak 

různě. Nemám na to vlastně úplně funkční metodu, protože to na co 

narážím za pochodu je velké množství těch lidí. V patnácti lidech na ploše 

dvě a půl hodiny je velmi obtížné se každému věnovat stejně. Nebo docílit 
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nějaké detailní práce. S tím souvisí i to, že každý turnus lidí má docela 

zajímavou úmrtnost.“ 

„Což velmi proměňuje moje původní uvažování, kdy jsem právě říkal, že 

jsem přestoupil k tomu, jako když nás Martin Mareček měl v prvním ročníku 

na FAMU. Noste mi věci, dejte náměty. Úplné šílenství, protože mi nedošlo, 

že ti lidé to berou opravdu jako večerní volnočasový kurz. Počítají s tím, že 

se všechno stane během těch dvou a půl hodin a už nejsou schopni, ani 

ochotní a podle mě ani nemohou na tom pracovat nějak během týdne.“ 

„Ale tehdy tam ještě byla ta ambice, že máme vyrábět filmy. Která se 

vlastně drží, to je vždy. Já už jsem potom od jisté doby přistoupil k tomu, 

že to bude velmi individuální. Velice mi pomohlo, že se mi to na druhém 

kurzu úplně rozpadlo.“ 

Jak se na jednotlivé lekce připravuješ? 

„Takže příprava pak znamená, že si projdu jejich věci a každému 

individuálně k tomu říkám, co si o to myslím. V podstatě, jak to teď 

pojmenovávám, tak zjišťuji, že vlastně nemám vůbec žádnou metodu. Ani 

jasnou koncepci. Opravdu si myslím, že pokud člověk nechce, aby to bylo 

přednáškové, což je na tom to nejméně zajímavé, tak musí stejně vyjít z 

jednotlivých potřeb a schopností lidí. Možná se pletu a někdo by to dělal 

jinak, ale já to takto chápu. Takže od třetí seance dál se snažím, aby si 

každý naformuloval pod nějakým mým strukturováním a vedením, co chce, 

aby byl jeho výstup.“ 

Co se osvědčilo při tvých lekcích? 

„Tuto skupinu mě zatím považuji za jedinou úspěšnou, protože jsme se 

velmi rychle zbavili té potřeby, že by měl kurz produkovat nějaké jasné 

výsledky. Že to je spíš o nějakém společném brainstormování, že to má 

vlastně úplně spontánně nejvíc podobu dílny, podobným způsobem jako 

byla na FAMU. Kdy Ty vyvíjíš nějakou práci sám se sebou a chodíš to 

konzultovat mezi lidi, kteří Ti dávají zpětnou vazbu. A ten v uvozovkách 

pedagog je někdo, kdo to směřuje a posouvá Ti to dál.“ 
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„K té metodice, to je něco, co stále hledám a myslím si, že dnes je nejlepší, 

když na prvních hodinách uděláš nějaké úplné základy, historie, základní 

úvody do klíčových složek. To znamená námět, scénář, dramaturgie, 

základy kamery, zvuku a střihu. Pak to je podle mě první moment, kdy oni 

mohou začít natáčet.“ 

Co pro tebe jako pedagoga bylo těžké?  

„Pro mě je komplikované třeba to, že pro tu věc nemám žádného sparing 

partnera. I ve vztahu k tomu, kdyby se mělo natáčet. Myslím že i pro ty lidi 

je to problém. Oni tam vcházejí a mají pocit, že se za deset lekcí naučí 

chápat, co to je napsat literární podklad, natočit to kvalitně a sestříhat to. A 

to je prostě šílené, to nejde zvládnout.“ 

„Pro mě je těžké, že v tom prostředí, které si říká Aeroškola, nemám 

nikoho, koho by zajímal můj názor na to, co funguje nebo ne. Oni řeknou 

nějak si to udělej, je to na Tobě. Toto mi chybí, mít možnost doporučit, říct, 

bylo by lepší to dělat jinak, méně lidí a podobně. Není moc vůle se tím 

zabývat. Takovýto desetiminutový hovor s Tebou, který já většinou dělám 

jenom doma s Marií, která to nemá pojmenované, aby mě zase 

strukturovala v těch otázkách, je pro mě velmi přínosný, vlastní zhodnocení 

toho, co dělám dobře a co špatně.“ 

Jak hodnotíš sám sebe? 

„Při zpětném hodnocení uplynulého kurzu docházím k následujícímu: 

- Seminář funguje/fungoval na úrovni oboustranné lidské investice, tj: 

V momentě, kdy student aktivně přináší podněty, bylo mnou aktivně reagováno 

- Metodicky pak dozajisté selhávám v motivaci a zadávání úkolů: v momentě, 

kdy student podněty nepřináší, domnívám se, nejsem plně schopen vymyslet 

mu takový úkol, který by ho rozhýbal a napomohl mu vystoupit z klece často 

možná vlastních pochyb 

- To v důsledku vede/vedlo k rozdělení studentů na aktivní a pasivní, což je 

pedagogické selhání 

- Toto se odráželo i v rovině společných úkolů, kdy opět titíž „aktivní“ studenti 

byli opět hybateli činnosti a ti ostatní spíše přihlíželi. Řešením je bezpochyby 
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menší skupina studentů a možná i jiné uchopení času kurzu. Osobně do 

budoucna preferuji spíše model 3x víkendové setkání v rozmezí 1-2 měsíců, kdy 

v daném období student sepíše evaluaci procesu a pedagog na ni reaguje, 

popřípadě se osobně sejdou. 

- Takto bych chtěl v navazujcím kurzu pokračovat, vymyslet  funkční metodologii 

a rozšířit soubor pedagogů od teoretiků po ryzí praktiky. 

- Studenti chodili pokaždé v jiném počtu i sestavě  , proto bylo bylo obtížné 

plánovat. Osvědčila se „metoda“ živé improvizace vždy s danou apontáně 

vzniklou skupinou. Z daného pohledu pak těžko hodnotit vývoj semnáře , jako 

celku. 

- Studenti při evaluaci nejvíce postrádaly praktické uchopení vzniku díla – práce 

s kamerou , zvukem a intenzivnější proniknutí do práce se střihovým 

softwarem“ 

 

4.1.1 Reflexe lekce 

 

Bohdana Bláhovce jsem při jeho lekcích navštívila dvakrát, jak na jeho 

teoretické hodině, tak následně v průběhu kurzu při samotné praktické 

části. Jeho úvodní teoretická hodina měla formu čistě přednáškovou. 

Bohdan se pokusil ve dvou hodinách obsáhnout teoreticko-historický základ 

dokumentárního filmu. Jeho projev byl živý, spontánní i přesně cílený. 

Bohdan věděl, které informace chce v daném čase předat. Hlavní 

myšlenkou, kterou jsem si z jeho výkladu odnesla, je základní premisa, že 

dokument nikdy není objektivní, je vždy ovlivněn záměrem režiséra. 

Myslím, že se Bohdanovi podařilo tuto tezi dobře demonstrovat na 

ukázkách. Jako úskalí jeho zvolené metody přednášky, kdy lektor je v 

aktivní roli a účastníci kurzu v pasivní, považuji za riskantní ze dvou 

praktických důvodů. Prvním je časové rozmezí, kdy kurz probíhá v 

podvečerních hodinách a trvá dvě hodiny. Druhým je motivace účastníka 

kurzu. Předpokládám, že tato forma první lekce může účastníky odradit z 

důvodu jejich pasivní role, proto bych osobně zvažovala, zda je opravdu 

nutné nastínit základy historického vývoje dokumentu, namísto společného 
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prozkoumávání a objevovaní dokumentu skrze dialog, kdy se mohou 

zúčastnění zapojit a na hlavní myšlenky si přijít sami. 

  

Druhá lekce, kterou jsem navštívila, byla již zaměřena na praktickou část. 

Jak Bohdan sám v rozhovoru zmiňuje, tato setkání na půdě Aeroškoly se 

proměnila do podoby společné dílny, kam každý přijde konzultovat to, co si 

sám předsevzal jako svůj úkol. Členové skupiny postupně přicházeli a 

konzultovali vývoj svého filmu, námětu, scénáře. Každý byl v jiné fázi 

procesu a potřeboval tedy konzultovat různé situace, od čistě praktických a 

pragmatických obtíží až po obsahově - formální uchopení díla. Lidé nosili ke 

konzultaci náměty, ukázky filmu a sdíleli své zkušenosti, pochyby, procesy 

během psaní, natáčení, nebo úvahy nad vznikajícím výsledkem své činnosti. 

Bohdanovi se dařilo přirozeně moderovat odlišné potřeby vycházející z 

tvůrčího procesu a podněcovat dialog k vzájemnému hledání řešení a 

možného uchopení problému. Dobrovolnost sdílení vývoje díla svým 

charakterem zcela kopírovala dílny, jak je známe na KDT. Bohdan sám 

nahlíží ve své reflexi, že tento model je funkční pro aktivní členy kurzu a 

musím potvrdit, že tato nevýhoda byla patrná již během krátkého času, 

když jsem průběh lekce pozorovala. Svoboda, dobrovolnost a vlastní 

motivace, které Bohdan pro fungování nastavil, sebou vždy nese i 

obrácenou stránku. Bohdanovi se podařilo vytvořit příjemnou přátelskou 

neformální atmosféru, místo pro setkávání s možností společné konzultace. 

Dle mého soudu se však nepodařilo uchopit diverzitu skupiny a zapojit 

méně pasivní účastníky do dialogu. Jejich různorodost vycházející nejen 

z odlišné zkušenosti s dokumentem, ale osobnostní rozdíly vytvářely někdy 

pocit vzájemného neporozumění. V tomto spatřuji společný rys, jistý 

hendikep většiny dokumentaristů pedagogů - jistý druh nahlížení na film a 

formulace svých myšlenek vytváří jakousi komunitní bublinu. Nahlédnout 

proto osobní background a vnitřní motivace účastníků a přizpůsobit se jejich 

formě komunikace považuji za velkou výzvu a současně obohacující 

možnost, jak vykročit z mentálního stereotypu absolventa katedry 

dokumentu. Neuvědomělou deformací studiem na KDT totiž dle mého soudu 

zákonitě vyčleňujeme z kurzů lidi s jiným myšlenkovým nastavením. Další 

otázka, která v rámci mojí zkušeností z lekce vyvstala, je do jaké míry 
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pracovat s vnitřní motivací studentů, zda je toto vůbec úlohou pedagoga. 

Myslím, že jde o další důležité rozhodnutí začínajícího pedagoga: jak se 

chce vztahovat k pasivnějším částem skupiny a jaký postoj zaujmout. 

Bohdana v roli pedagoga chápu jako dynamického člena rodiny, který zve 

příbuzenstvo k příjemné podvečerní degustaci dokumentu.  

 

4.2 Klára Doležálková a její metoda „Dovolit si otevřít hlavu a 

neustrnout.’’ (Aeroškola)  

 
Klára Doležálková začala učit v Aeroškole nejprve animaci, později 

vymyslela a navrhla kurz s názvem Pozorovatelna. Kroužek byl určen pro 

děti ve věku 9-15 let a měl deset lekcí. Charakteristikou kurzu je, že se 

může přihlásit každý. Nejsou vyžadovány žádné zkušenosti a znalosti, 

hlavní je zájem o film a chuť učit se. Tento kurz může být ochutnávkou pro 

ty, kteří uvažují o účasti na letním Filmovém táboře Aertěk. Kurz je určen 

těm, kdo si chtějí zkusit natočit vlastní hraný, dokumentární nebo 

experimentální film. Každému dítěti věnován čas na vytvoření námětu, 

který vychází z nich samých. Výsledkem může být hraná etuda na téma 

počítačových her stejně tak dokument o domácím mazlíčkovi s 

animovanými pasážemi. K dispozici je např. mikroskop, s nímž lze pořizovat 

makrozáběry (nejen) přírodnin a začlenit je do výsledného filmu. Důraz je 

kladen na hru, fantazii a chuť zkoušet nové věci. Kurz se odehrává v 

Aeroškole a jejím okolí, pro natáčení však lze využít i okolí. Důraz je kladen 

na autorský přístup dítěte a na zvládnutí obrazového ztvárnění informace 

pomocí filmové a výtvarné řeči. Výsledkem tvorby má být krátký film, který 

je zábavný a zároveň dokáže smysluplně zprostředkovat divákovi potřebné 

informace. 

V jakém věku jsou děti, které vedeš? 

„Děti mezi 10 a 15 lety, buď si je vyberou spolu s rodiči, nebo je jim 

workshop přidělen školou (v rámci výuky, projektových dnů).“ 

 

Jaká byla tvoje motivace pro to začít učit? 
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„Spolupracuji s dětmi, protože cítím, že to je oboustranně obohacující. Já 

vidím, jak to co jim předávám, otvírá více jejich možnosti, fantazii a 

způsoby přemýšlení o světě, oni mě zase vyvazují z dospělého vidění světa, 

pojmů jako má být, musí, mělo by, vypadá tak a tak. Společně máme 

radost, učíme se z chyb, snažíme se na sebe naladit, spolupracovat. Hlavně 

děti mezi sebou - učí se, že někdo tvoří a přemýšlí jinak, a že to není 

špatně, že si mohou pomáhat v tom, v čem jsou jiní. Ideálně se na sebe 

navzájem obrací, když potřebují s něčím pomoct. Já jsem spíš mediátor a 

pomocník, než učitel ve smyslu "já vím tak ti to tady říkám".“  

„Taky učím proto, že vidím, jak se postupně děti vyvíjí a proměňují. Já tedy 

spolu s nimi. Neustrnutí.“ 

 

Jak vznikla struktura lekcí? 

„Učím ruční animaci, ať už je to plošková, materiálová, plastelínová, pixilace 

nebo objektová. Vše spolu vymyslíme, vyrobíme a animujeme. 

Postprodukce (střih, klíčování) je většinou na mně, ale někteří to zvládají 

sami. Společně také zvučíme a vybíráme hudbu. Učím tak, že chci co 

nejvíce nasloucaht tomu, co dítě baví, potřebuje a zajímá ho a pak většinou 

přirozeně vyplyne způsob a druh animace a tvorby. Někoho je třeba 

usměrňovat v detailech, někoho naopak popohánět od přílišného "nimrání" 

k jádru věci. Jádro je pro mě asi to, že to co si myslíme se převede do 

obrazu - samozřejmě více či méně úspěšně. Na konci ale musí být radost z 

vytvořeného díla (to je ten cíl, tzn. odpověď na další otázku). Také to, že se 

během procesu tvorby vše aktualizuje, proměňuje a děti napadají další 

nápady. Jsou bdělé, všímají si toho, co se jim opravdu děje pod rukama.“ 

 

„Cílem také je, když se vše na konci promítá, si všímat toho, jak co udělali 

ostatní, poučit se z toho, ocenit to, odnést si to v sobě do další tvorby. 

Povídáme si nad tím, jak co mohlo být uděláno - teď už to totiž vidíme! - 

kde jsou dobrá místa, kde už vím jak to udělat líp, srozumitelněji, co mě na 

tom baví...“ 

 

Jak se na jednotlivé lekce připravuješ? 
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„V Pozorovatelně si sedneme k atlasu světa, prohlížíme si kde co je, jak to 

tam asi vypadá (aktivujeme představivost), kde kdo kdy byl - aby se každý 

zapojil. Neklást důraz na exotiku, i na chatě u rybníka to může být 

vzrušující. Mezitím mám na počítači nazoomovanou v googlemapách určitou 

oblast (malý ostrov, který nikdo nemůže znát) - ptám se, kde to je. Kde to 

asi je. Kde to může být. Odzoomovávám a pomalu zjišťujeme polohu místa. 

Chtěli by tam jet? Co by si s sebou vzali na ostrov? V čem by tam bydleli, 

příp. jak by si obydlí postavili? Jak dlouho by tam vydrželi, jak by trávili 

čas? Co by jim nejvíc chybělo? Případně ukazuju knihu Atlas odlehlých 

ostrovů a přečtem si jeden bizarní příběh. Pak začínáme vymýšlet vlastní 

ostrov - bez omezení, tj. může to být ostrov z odpadků ve vesmíru, ostrov 

buněk v mozku co pomáhají, že si všechno zapamatuji apod...vymyslet k 

němu veškerou "mytologii" - kdo, kde, proč, co, kolik, apod. Kdo všechno 

tam žije.“ 

 

„Tím se dostaneme k odlehlosti míst a tomu, jak se na nich vyvíjel život - 

endemiti - druhy, které existují jen na jednom místě - v počítači jim ukazuji 

bizarní příklady endemitů, bavíme se o čase, jak dlouho asi trvá než se 

endemit vyvine...dokážem si to představit, tak dlouhou dobu?“ 

 

„Výsledkem je vytvoření a popsání vlastního odlehlého místa, pak můžeme 

dále animovat jeho obyvatele, zvířata, počasí, komentář jako z 

přírodovědného dokumentu.“ 

 

Co se osvědčilo při tvých lekcích? 

„Největší smysl podle mě má, když dítě cítí, že si může dovolit otevřít 

hlavu. Nenechat se svazovat kategoriemi, hranicemi, představami 

dospělých. mít možnost dělat chyby a učit se z nich. Učit se od ostatních 

dětí. Cítí bezpečí prostoru, kde je všechno dovoleno - mentálně; fyzicky 

samozřejmě ne:) Funguje pracovat s ukázkami - vždycky - zpestřovat tím 

hodinu, ale jen těmi, které dávají aktuálně smysl v návaznosti na to co 

děláme - alespoň částečně. Bavit se nad nimi, učit se vnímat film víc než 
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jen povrchně. Vnímat ho opravdu, být trpělivý a soustředěný - v tu chvíli 

nedělat nic jiného. Vnímat roli střihu, hudby, nesynchronního zvuku, 

opakování záběrů.“ 

 

4.2.1 Reflexe lekce  

 

Neměla jsem možnost navštívit Pozorovatelnu, která zanikla dřív, než 

začala vznikat tato diplomová práce. Zařadila jsem ji však především jako 

zajímavou alternativu kroužku pro děti. Velice se mi líbil pedagogický 

přístup Kláry Doležálkové a její úvahy nad strukturou kroužku, kde cesta je 

cíl. Lekce, které vychází z potřeb dítěte a jsou koncipovány jako hra, kde se 

zároveň dítě setkává s různými druhy filmového média, považuji za vysoce 

inspirativní. Její příklad dobré praxe je dokumentární přístup nejen k filmu, 

ale samotnému životu, kde se dítě nenásilně učí ohledávat realitu a 

vztahovat se k ní prostřednictvím kreativní tvorby. Velká škoda je, že tento 

kurz neuspěl. Hlavní příčinou byla skutečnost, že nevznikala komplexní díla, 

která by se mohla promítnout na společné projekci, kterou každoročně 

Aeroškola pořádá pro děti a rodiče.   

4.3 Tereza Reichová a její metoda ,,Strhnout lidi a být svůj’’ (My 

street films)  

 

Tereza Reichová vyučuje v rámci vzdělávacího projektu My Street Films na 

školách. Workshopy probíhají na školách v rámci projektových dnů a jsou 

přizpůsobeny možnostem dané školy. MSF se vždy snaží, aby workshop 

obsahoval jak teoretickou, tak praktickou část. Tereza Reichová si 

vyzkoušela vedení workshopů v rozmanitém pedagogickém prostředí s 

pestrým zadáním (gymnázium, střední škola, lesní mateřská školka). 

Vzdělávací projekt My Street Films na školách nabízí několik variant 

workshopů různé časové náročnosti, které nabízí jak části teoretické, tak 

praktické, přičemž cílem je vždy rozšířit povědomí o různých filmových 

žánrech, zkusit si natočit svůj vlastní film a tento film propagovat na 

internetu. Program by měl být pro mládež atraktivní, proto je třeba zabývat 
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se tématy, které jsou jim blízké a formou, která je jim sympatická. Z tohoto 

důvodu je projekt na konkrétní škole vždy veden zkušeným filmovým 

tvůrcem a tematickým okruhem námětů studentů je koncept "My Street", 

tedy místa, které jsou studentům blízká, a která jsou pro ně v aktuálním 

období nejdůležitější. Teoretické lekce by se měly skládat z ukázek a 

praktických poznámek z natáčení. 

Teoretická část se skládá ze srozumitelného úvodu do filmové teorie, 

představení filmových žánrů s důrazem na dokumentární film s použitím 

konkrétních ukázek, na kterých si studenti osvojí znalost rozlišit např. mezi 

reportáží a dokumentem, pochopí význam střihové skladby a filmové řeči. 

Jak ses dostala k učení?  

„Já jsem vlastně nikdy neučila, nebo něco takového. Snad poprvé to bylo, 

když jsem čekala Žofku. Oslovila mě maminka Vládi Turnera ze 

studentských akademií, kde koncept je, že jde o středoškoláky. Je to 

volnočasová aktivita. Říkala jsem si, že vlastně ani vůbec nevím, že je ta 

teorie nebo tak, a právě pak mi došlo, že bych to mohla zkusit, protože 

mám v sobě to, že umím lidi strhnout.“ 

Koho jsi učila? 

„Kurz pro středoškoláky jsem dělala rok. Potom pro DAFilms - mají My 

Street Films - jsem začala dělat workshopy. Jde o středoškolské studenty. A 

myslím, že mi to šlo. Právě proto, že jim tam přišel nějaký exot, který nebyl 

úplně učitelka.“  

Jaká byla tvoje motivace k učení? 

„Důvod, proč jsem mluvila o tamtom textu je, že když se podívám na Doc 

Review, tak u toho jsem si uvědomila, že je velmi důležité, jak nemám ráda 

školský systém. Vytváří z dětí outsidery. Jde o to vychytat tam ty lidi, u 

kterých vidíš, že jsou někde v pozadí, kteří v kolektivu nefungují. Zjistit co 

jim jde a ukázat to jako jejich přednost a zapracovat to do tématu. Stalo se 

mi to třeba s dívkou, která byla totální fiflena a práci celou dobu rozbíjela. 

Dala jsem jí roli kostymérky, což na tom filmu vůbec nebylo potřeba. 
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Ukázalo se, že jí to baví a ona najednou začala být kolektivní. To jsou velmi 

důležité mechanismy.“ 

„To je co tě potom může opravdu motivovat ten film dělat. Já jsem to takto 

měla. Měla jsem pocit, že nic neumím, nebo umím něco jenom trošku. Moje 

sestra byla schopná malovat, byla ve výtvarných školách, byla na 

gymnáziu, pak byla na výšce, dělala umění. Mě bavilo všechno, od každého 

trošku něco. Pak jsem zjistila, že právě film umí to, že spojuje, a že já mám 

v sobě nějaké produkční schopnosti.“ 

Jaká je struktura lekcí pro MyStreetFilm? 

„Není to ale hodina, jsou to dva nebo tři dny. Záleží na tom, kolik tomu 

škola dá. Já My Street Films vždy nutím, aby to byly tři dny. Má to ale 

finanční omezení, protože já vždy chci, abychom jezdili dva. Aby tam byl 

někdo pro techniku někdo, kdo k ní má lásku. Protože já můžu někomu 

vysvětlit, jak se zapne „record“ a jak se nahrává zvuk, ale neumím přenést 

vztah k tomu médiu. V ideálním případě jde tedy o tři dny. První den, 

dopoledne, a není to jenom můj vynález, to jsme jako lektoři s My Street 

Films vykomunikovali, každý to děláme trošku jinak, ale tohle se osvědčilo 

nejvíc, se studenty udělám kolečko, co si kdo myslí, že je dokumentární 

film.“ 

„V ideálním případě to píšu na tabuli. Oni třeba říkají, že to nemá scénář, že 

to není osobní a pak vlastně padají předsudky vůči dokumentárnímu filmu. 

Potom přichází ukázky, kdy záleží, kam jedeme a jestli tam už je nějaké 

téma.  Jsou to filmy, které je třeba úplně vyhodí z konceptu, kdy je tam 

důležité téma. Já hodně pracuji s filmy z FAMU, protože mi přijde důležité, 

že si studenti mohou naprojektovat, že by to mohly být klidně jejich filmy, 

že nejde hlavně o tu profesionální stránku.  Potom zhlédneme jeden film. 

Začneme s analýzou, aby se studenti zapojili. Člověk odhadne dobře i to jak 

ta třída funguje, kdo se tam předvádí, kdo je naopak vzadu, kdo vidí, 

vnímá, ale stydí se mluvit. To mi přijde důležité. Zboříme klišé o 

dokumentárním filmu, protože většina věcí, které si napsali na tu tabuli, se 

vyvrátí během ukázek. V úplně ideálním případě, na který většinou není 

čas, každého z nich nechám napsat na papírek téma, které mu přijde 
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důležité, které by měla natočit jenom tato třída a žádná jiná na světě. Pak 

se o tom tématu diskutuje a hlasuje, anebo se propojují, protože se ukáže, 

že tam jsou různé styčné plochy. Což mi přijde důležité, protože se tam 

objevují třeba i předsudkové věci. Na to je ale opravdu potřeba prostor, to 

je ten ideální plán. Pak se začne pracovat na scénáři, kdy se je snažím 

donutit, aby si dokázali představit, odkud kam to půjde, co se všechno dá 

natočit. Tady používám tu míru. Záleží na kolektivu, že pokud je vidět, že 

tam jsou lidé, kteří si tam rádi něco hodí za sebe a za každou cenu jsou v 

opozici, tak se snažím, aby se to víc vykomunikovalo a propojilo. Nebo je 

víc zmanipuluju, když cítím, že by měli nápad a neumí si na něj přijít. A 

občas to nechávám být. První den ale odcházíme se scénářem filmu. Pro ně 

je hlavně tím, že viděli krátké filmy před tím, důležité, že si umí uvědomit, 

že mohou natočit pětiminutový film, který bude dobrý. Druhý den je 

natáčení. Tam přichází věc, která mi přijde jako druhá nejdůležitější věc, a 

sice že jim dáš tu techniku do ruky. Většinou to je tak, že ten, kdo se mnou 

jede - já jsem tam vozila třeba Honzu Sachra, nebo Vláďu Turnera, kteří 

jsou tvůrčí lidé, ale umí i s tou technikou - tu techniku mají opravdu rádi, a 

umí ji nádherně představit. Účastníkům první den říkám, že je opravdu 

jedno, když se ta věc nepovede. Je důležité si to zkusit. Není to dogmatické, 

ale každý by si měl natočit ideálně jeden záběr a jeden zvuk. Často to vedu 

k tomu, aby to byla jen jedna linie, aby si odpojili obraz od zvuku, aby si to 

vyzkoušeli. Pak jde o velmi hezkou tvůrčí činnost.“ 

„Je vidět, že účastníci získají velkou sebedůvěru, když dostanou do ruky 

kameru, nebo zvuk. Všechno to opravdu točí studenti. S tím, že je třeba 

opravíme, ať to zkusí ještě jednou. Je riziko, že se hodně zvuku nenatočí, 

protože nezmáčknou „record“ a podobně, ale pro pocit sebedůvěry není 

důležité to, jestli se věc udělá dobře technicky. Oni mají pocit, že to udělali 

dobře. Večer, protože se tam většinou spí, protože to není třeba v Praze, 

udělám výběrku.  Vyházím věci, které jsou neúplné, a druhý den je střižna. 

To byly moje chyby na začátku, kdy jsem například měla pocit, že je střižna 

bavit nebude. Ovšem když je bavilo natáčení, tak je i střižna baví. Sedí se, 

vybírají se záběry a mluví se o tom. Opravdu se dělá dramaturgická věc. 
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Nikdy není čas ten film dodělat, takže se končí v hrubé podobě, kdy se 

domluví věci a já jim pak pošlu finální verzi, kterou dostříhám sama doma.“ 

„Co mě na celé věci mrzí je chybějící zpětná vazba. Není možnost hotový 

film vidět s nimi. Když jsem to zažila, vím, co to znamená. Je to škoda. 

Motivuji i My Street Films, aby dělali festival takto vzniklých filmů, kde se 

studenti setkají, protože si myslím, že je to stále o tom, že se mají cítit 

dobře a sebevědomě, protože něco udělali. Není to o tom, že my jsme ti 

„famáci“. Ideální koncept ale stojí mnoho peněz a spoustu organizace. 

Ovšem to je pak úplný ideál.“ 

Jak pracuješ s filmovou ukázkou při teoretickém úvodu? 

„Zkusím říct jeden příklad. Pouštím třeba Honzu Látala, jeho Česko. Viděla 

jsi ten experiment, jak jde nahý a sbírá ty věci? Já si teď nevzpomenu na 

název. Tak to je třeba takový film, na kterém se ukazují konfliktní věci. 

Záměrně to není film, který by byl ideální. Mě přišlo důležité neukazovat ty 

nejlepší kousky. Právě film Honzy Látala se pouští třeba jako třetí. Na 

začátku se trošku prolomí mluvící hlavy, kdy se u něčeho zjistí, že to nejsou 

mluvící hlavy a posouvá se to. Takže tohle je třeba experiment. Pustíš film a 

zeptáš se, co si o tom mysleli, jenom obecně, co je na tom zaujalo a bavíme 

se o tom tématu. Pak mi přijde důležité, zda mají pocit, že autor zvládnul, 

co si předsevzal, co si myslí, že si předsevzal a co z toho získal. Často 

přichází na konci kritika, že on je vlastně bezdomovec na konci a jestli to 

ten Honza správně pojmenoval nebo ne. Pak se právě ukáže, pokud jsou ty 

děti kreativní a přemýšlí víc, většinou to zkritizují, že je to vlastně jenom 

taková hra a že od začátku bylo jasné, že to byla hra. Ale nepředsouvám 

jim to. Já chci, aby oni odpovídali. Kladu univerzální dotazy. Pak se 

dostáváme k technické stránce věci, jestli si všimli, jak je to natočené. 

Protože on třeba točí na 16 mm kameru, má tam stoptriky, používá 

nevystřižené bliky a podobně. Pomalu se tak dostáváme k tomu, že oni si 

musí uvědomit, že tam ty bliky jsou, zda je to záměr nebo ne, co to vlastně 

znamená a kde se tam ten blik vzal. Co znamená stoptrik, jak se natáčel. 

Honza to má tak, že se natáčí sám, přechází před kameru. Takže si 

tematizují, co znamená demonstrace výroby toho filmu. Pak se samozřejmě 
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diskutuje rozdělení zvuku a obrazu. Mě velmi pomáhá to, kdy jde většinou o 

součásti nějakých cvičení, že jim vysvětluju proč právě takové cvičení, o co 

jde a řešíme proč si myslí, že to cvičení máme ve škole takto zadané. Pak 

jim opravdu dochází škály toho, jakým způsobem lze film natočit. Pak 

většinou, a to nevím, jestli to záleží, zda na začátku nebo na konci, já 

nejsem tak koncepční, řešíme, jestli by se dalo představit, jak by se toto 

téma dalo zpracovat jinak.“ 

„Myslím, že jediný způsob jak to jde zažít ještě takto narychlo a 

nepřipraveně je tou praxí, ne pouze praxí natáčením, ale praxí zažití toho 

filmu a jeho analýzy na všech těch škálách, které tam jsou. Pak si nejvíc 

zapamatuješ, že existuje něco jako zvuk mimo obraz, když to opravdu vidíš 

a sám jsi na to přišel nebo na to přišel tvůj spolužák, než když víš, že to 

někdo říká.“ 

„Jakoby zážitková turistika (smích). Tak to asi je. Musím říct, že i když jsem 

měla ty studentské akademie a měla jsem je koncepční, to jsme opravdu 

jeli půl roku, kdy jsem měla dobře připravené, kdo budou hosté, byl to 

promakaný plán, tak to vždycky bylo stejné. Já si myslím, že to patří k 

mému naturelu, jaký jsem člověk, a pak mi to funguje. Není to dané ani 

tím, že někde máš den dva tři a někde půl roku rok a dělala bys to jinak.“ 

„Protože tam se ukáže to, že když se v tom filmu třeba mluví sprostě, jak je 

to pro ty studenty velmi důležité. Já vím, že to zní jako hloupost, ale vůbec 

to hloupost není, protože to je přesně to, co zboří bariéru mezi tím osobním 

a tím školometským. Takže právě to, že třeba v tom Světlíku se nadává, 

mluví se tam vulgárně, tak i to je vlastně jeden z těch klíčů.“ 

Co se osvědčilo při tvých lekcích? 

„Vždy mám takovou tu větu: „Co byste natočili jenom vy a nikdy nikdo 

jiný…“. To bylo vždy to nejdůležitější a mám pocit, že to bylo to, co kdyby 

se nepovedlo na začátku, tak by to skončilo špatně. V jednom projektu jsem 

jim sama podvědomě nacpala téma rasismu a díky tomu ani nedopadl dobře 

film. Filmy vždy dopadnou dobře proto, že se ti podaří opravdu vychytat co 

je to jejich téma.“  
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„Hlavně být sví skrze ten film.  Co je důležité na filmu, a proč mě baví dělat 

film, je to, že je to tak otevřené a že každý umí něco úplně jiného. Film to 

umí pojmout v kolektivní práci. Když při tom na začátku někdo v těch 

partách opravdu přijme to, že to není jeho egoistická individualistická věc, 

že za to nejsou známky. Když někdo rád maluje, takže může udělat pro ten 

film titulky. Bude to jeho obrovská část díla a vůbec nemusí běhat s 

kamerou. Moc jim to pomáhá při sebevědomí.“ 

Co při tvých lekcích nefungovalo? 

„Je to právě to, co říkám - že jsem tam chtěla rvát sociální podtext a 

někoho edukovat. To jsem se musela odnaučit. Trvalo mi to dlouho, protože 

jsem původně měla pocit, že to je ta moje mise. Ale tak to není a nemůže 

to tak být.“ 

„Pak je tu druhá věc. Když jsem chtěla, aby to byl dobrý film, a moc jsem 

jim třeba nevěřila.“ 

„Teď pouštím studentské filmy s chybami, protože to víc pomáhá 

sebedůvěře. Všichni už pak nechtějí lovit velké ryby.“ 

„Měla jsem pocit, že se nám neosvědčilo sedět ve střižně dlouho a že je 

opravdu dobré od toho na nějakou chvíli odejít a dodělat to raději sám. 

Protože studenti prostě nejsou filmaři a postprodukční proces pro ně začne 

být úmorný. Pak jsem potkala spousty takových, kteří to rádi odseděli, a 

nechala jsem je stříhat, i když to neuměli. I když tam byli jenom dva, které 

bavilo do toho zasahovat, a ten proces zdržovali, tak mi došlo, že musím 

zatáhnout ten pocit, že by to mělo šlapat. Naopak bylo velmi důležité jim to 

předat. Myslím, že je velmi důležité to nemít připravené tak, že to musí jet 

bezchybně, protože každá skupina je úplně jiná a osvědčí se zcela jiné 

věci.“  

Jak hodnotíš sama sebe v roli pedagoga? 

„Nejvíc mi pomohlo uvědomění, že chyby jsem dělala, když jsem měla 

pocit, že půjde o stejnou situaci a mám se i chovat stejně a stejně vést tu 

hodinu, což tak není. Každá kolektiv je úplně jiný.“  
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„Kolektiv třídy, kde je to nárazové, a je jedno o jakém stupni školy se 

bavíme, tam bylo velmi důležité přinést energii, která nabourá systém té 

školy. Díky tomu je to vždycky strhlo.“ 

„Úplně vidíš, že když jsi odjela, tak jsi tu třídu trochu proměnila. I sama 

sebe. Že jsi taky pracovala s předsudkem, že to bude člověk, který bude 

sedět pořád vzadu a pak takový není… Asi to není do osnov filmové výchovy 

(smích).“ 

 

4.3.1 Reflexe lekce 

 

Terezu jsem neměla možnost vidět přímo při workshopu, vycházela jsem 

tedy z audio záznamu jejího třídenního workshopu na gymnáziu v Brně, 

který vedla společně s Apolenou Rychlíkovou. Záznam, ze kterého jsem pro 

tuto reflexi vyšla, je z prvního dne, kdy studenti projdou teoretickým 

úvodem a následně konzultují námět pro vlastní film, který se v dalším dni 

workshopu natáčí a závěrečný den stříhá. Tereza zní v průběhu nahrávky 

velice uvolněně a přátelsky. Velice inspirativní mi přijde přístup, který často 

v průběhu výkladu používá, kdy vychází z vlastní zkušenosti filmaře. Umí 

tak studentům vysvětlit filmové pojmy velice poutavě (např. stop trik). 

Méně záživné teoretické informace protkává svými barvitými příběhy z 

natáčení. Tereze se daří klást otevřené otázky tak, aby studenti přišli na 

vlastní odpovědi k filmům, které viděli. Po teoretickém úvodu přichází na 

řadu brainstorming námětu, kde Tereza zapojuje všechny členy třídy a ptá 

se na osobní zápal pro natáčení společného filmu. Osobní režisérské 

zkušenosti, které dobře fungovaly při analýze filmu, v tuto chvíli spíše 

ubírají prostor studentům. Vybalancovat roli zkušenějšího filmaře s 

naslouchajícím moderátorem, který podnítí společnou diskuzi, není 

jednoduchý úkol. Myslím, že Tereze se dařilo vybalancovat i situace, kdy s 

Apolenou odbočily ke svým režisérským zkušenostem, aby se opět vrátily 

ke studentům. Takový přístup vyžaduje značnou citlivost k ostatním a 

naladění na atmosféru ve třídě.  
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4.4 Viola Ježková a její metoda ,,všeobjímajícího kvanta’’ 

(Arcibiskupské gymnázium) 

 

Viola Ježková učí povinně volitelný předmět na Arcibiskupském gymnáziu již 

třetím rokem. Seminář Metody dokumentární tvorby aneb hledání 

pravdivého filmového tvaru je určen pro septimy a oktávy. Seminář probíhá 

každý týden po celý školní rok a je rozdělen na teoretickou a praktickou 

část, ve které mají studenti možnost si vyzkoušet natočit vlastní krátký film. 

V teoretické části vychází Viola z Nicholsonových módů. Její seminář je 

naprosto unikátní v rámci formálního vzdělávání. Pro doplnění uvádím 

rovněž synopsi kurzu, který Viola Ježková vede. 

 

Metody dokumentární tvorby 

 

Aneb hledání pravdivého filmového tvaru 

 

Školní rok 2015/ 2016 

 

Vyučující:  BcA. Mgr. Viola Ježková 

 

Dokumentární film od hraného filmu odlišuje jeho vztah ke světu, v němž 

žijeme. Skutečnost je však natolik komplikovaná, že přívlastek 

dokumentární neznamená nutně pravdivý či autentický. Co tedy dělá 

dokumentární film dokumentárním? Jaké jsou jeho metody a konvence? 

Jaká je role autora? 

 

V našem semináři budeme objevovat nástroje, jimiž film vytváří svá 

sdělení, poselství, svůj smysl. Analýza příkladových dokumentárních filmů a 

společná diskuse nám zvýší vnímavost vůči záběru a délce jeho trvání. 

Pochopíme důležitost rámování obrazu, významotvornost zvuku i filmové 

montáže/střihu. 
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V druhém semestru zkusíme natočit své vlastní dokumenty. S důrazem na 

předešlé reflexe se pokusíme filmem vyjádřit svou vlastní vizi, tezi, 

myšlenku, záměr. 

 

Seminář je doporučen studentům septim a oktáv, kteří jsou ochotni sdílet 

své názory a vidění světa s ostatními. 

 

 

Jak ses k učení dostala? 

 

„Dostala jsem se k tomu tak, že na tom gymnáziu vznikla poptávka mezi 

učiteli, konkrétně mezi jedním osvíceným pedagogem, nebo vícero z nich, 

kteří tvoří určitě nějakou menšinovou skupinku lidí, kteří by do takových 

věcí měli chuť vkládat energii a prosadit ji u ředitele. Což oni tam udělali, 

takže jsem přišla do předpřipravené půdy, kdy ti lidé mě tam opravdu chtěli 

a hledali nějakého dobrého lektora. Respektive mě přímo tam nechtěli, oni 

prostě hledali nějakého lektora, který by tam učil dokumentární film. Ne 

filmovou výchovu, prostě dokumentární film. Učím tam seminář, který jsem 

si sama nazvala Dokumentární přístupy k filmu. Učím tam druhý rok.“ 

Jaká byla tvoje motivace začít učit? 

„Já jsem si to velice přála. V té době jsem studovala kreativní pedagogiku a 

celé se to ke mně doneslo skrze moji spolužačku z tohoto oboru, která je 

lektorkou nebo pedagožkou na arcibiskupském gymnáziu a učí tam 

francouzštinu.“ 

„Myslím, že je třeba dobré zmínit, že v tom byla důležitá ta kreativní 

pedagogika, že jsem nabírala jistotu, co se týká mé pedagogické kondice a 

vůbec stran pojetí o tom jak se vztahovat k třídě. K energiím ve třídě, k 

týmové práci, k mému frontálnímu výkladu, k interaktivním částem těch 

hodin. Byla to pro mě možnost jak prakticky začít zkoušet něco, co bych 

moc ráda chtěla dělat.“ 

Koho a co učíš?  
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„V každém měsíci jsou čtyři dvouhodinové semináře, jedna hodina je 45 

minut, takže vždy o jednu devadesátiminutovou hodinu. Rozmyslet si 

osnovu na rok, koncepci roční výuky, odkud kam jít, a to poměrně podrobně 

v každém měsíci. Musela jsem podrobně rozepsat, co tam budu dělat. Takže 

si i uvědomit, co je pro mě důležité a nějak si to zrežírovat, co je podstatné 

na začátku, uprostřed a co na konci. Co je podstatné po čem a proč. Bavilo 

mě zamýšlet se nad tím. Toto jsem musela odevzdat dopředu. A také 

synopsi semináře.“  

„Jde o to, že seminář je dobrovolný, ale přihlásilo se 16 lidí, což bylo 

šokující, protože většinou se na seminář hlásí třeba 4 až 6 lidí. Tady to 

museli dokonce dvěma lidem odepřít, protože jim to kolidovalo s jinými 

semináři, které byly povinné. To nikdo nečekal. Mělo to ohlas. A bylo to 

pouze na základě té synopse, která se nabídla studentům v nějakém balíčku 

seminářů povinně volitelných a povinně nevolitelných. A tak jsem v září 

nastoupila. Napsala jsem to pro septimy a oktávy, jsou to ti, kteří maturují 

a ročník před nimi.“  

 

Jaká byla struktura roku?  

„Trvala jsem na tom, že film je jeden, že je to prostředek k sebevyjádření a 

zároveň velké a poměrně mocné médium, kterým se nevyjadřují pouze 

osobní věci. Chtěla jsem, aby z té synopse, ale i z celého roku bylo zjevné, 

že dokumentární přístup je...jakože dokumentární film pro mě moc 

neexistuje. Prostě existuje film, filmové medium a filmová řeč. Pak jsou 

nějaké přístupy, které můžeme považovat za dokumentární. A ty se týkají 

především našeho vztahu k předsnímací realitě, našeho vztahu k obecně 

sdílenému světu a životu. Ten vztah může mít nějaké typologické shody, 

které rozdělil Bill Nichols. Je to 6 módů, které jsou neskonale funkční, a 

myslím, že opravdu dobré. Nejsou vyčerpávající, ale jsou výbornou matricí 

jak odlišit to, jak se na film dívat opravdu podstatným způsobem. Kdy za 

každým filmem je nějaký záměr, nějaký postoj, nějaký úhel pohledu a že je 

skvělé naučit se v nich číst.“ 
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„V zásadě jde o to, že jsem použila těch šest Nicholsových modů, které 

jsem roztáhla do celého roku, s tím, že podstatný pro mě byl úvod, který 

byl z výtvarného umění, co je rám a rámování. To celé bylo o krizi 

reprezentace, ale z druhé strany. Tedy že kamera je rámování, rámování je 

postoj, že jsou tady nějaké úzy, které začali vykládat věci, které jsou v 

rámu určitým způsobem - svět, který je v určitém způsobu v rámu - a že 

mě zajímá co je mimo rám. Chtěla bych, abychom si to uvědomovali, že i to 

je film. To, co je mimo rám, že se i s tím od určité doby v kinematografii 

vědomě pracuje, nebo v určitém proudu. Takže jsem měla takové dvě nebo 

tři hodiny, kde jsem ukazovala různé staré fotografie, fotografie starých 

mistrů, kde téma vedení pohledu, koncentrace vedení pohledu, perspektivy, 

nebo rozdělení pohledu pomocí zrcadel, nebo toho, že se díváme oknem na 

ženu, která se dívá z okna na prodavače oken, když to přeženu, tak až 

takovéto matrixové posuny jsem se snažila zpřístupnit a zvědomit si, že ten 

úhel pohledu je už určité schéma. Že se odráží v jakémkoli záběru, že je 

zde obsažený nějaký postoj. Nějaký vztah ke světu, ať si to autor 

uvědomuje, nebo ne. Je to nějaká totalita obrazovosti. To byl určitě úvod. 

Pak zvuk, tím jsem se zabývala zvlášť. Myslím, že jsem tam přinesla 8mm, 

16mm, 35mm film. Ano, určitě jsem měla další dlouhý úvod na to, že film je 

vlastně z fotky, že je to rozpohybovaná fotografie a že to něco znamená. Že 

to něco znamenalo pro chápání kinematografie do 50., 60. let. Taky jsem 

říkala, že já to miluji, ty zastavené obrazy mě zajímají více, než ty 

rozběhnuté, takže jsem ukázky dávala z toho, co mám ráda. Mě ty počátky 

kinematografie zajímají, mám k nim načteno, baví mě to, baví mě 

Muybridge a dokumentární tradice počátků. Prostě skvělé. Takže úvod byl 

hodně výtvarný, nějaké dadaistické texty, manifest futurismu, konec 19. 

století a dál, přerod moderna, nějaká literatura určitě.“ 

„Moc jsem si přála, aby to mělo teoreticko-poznávací část a praktickou část, 

kde jsme se domluvili, že studenti si udělají svůj krátký film, což se 

částečně stalo. Proběhla fáze krystalizace námětu, volba námětu, tvorba 

předběžného scénáře, realizace natáčení.  To vše proběhlo. Pak hrubý střih 

ve dvou skupinách, ale už se to nezvládlo dotáhnout do konce. Už jsem 

neměla energii na to pořád je upomínat.“ 
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Podle jakých kritérií jsi vybírala filmy? 

„Ještě další věc, kterou jsem tam zařadila, byly studentské filmy, portréty 

z FAMU. Což je velmi důležité, protože na nich velmi dobře vidíš a můžeš 

cítit záměr autora, který není nějak předžvýkaný. Taky může být 

předžvýkaný a určitě trochu je, ale zároveň je tam cítit nějaká urputná 

snaha vyjádřit se, kdy se ty filmové prostředky často velmi zajímavým 

způsobem lámou. To bylo dosti zásadní, protože takové filmy ty děti vůbec 

neznali. To jsou dost pozoruhodné věci. Ty tvary. Že je možné natáčet 

performativním způsobem, jako Bohdan Bláhovec v tom filmu o tátovi, to je 

můj oblíbený film, který pouštím. Protože to je esence toho, co je možné.“ 

„Tam vždy šlo o to, že jsem se snažila podpořit určitou věc, která mi v tom 

filmu přišla silná. Ať už z formálního hlediska, nebo z hlediska noetického, 

nějak ji podpořit ještě ukázkou úplně odjinud, z úplně jiného filmu, který by 

na první pohled nemusel souviset, protože je dělí třeba 60 let. Nebo protože 

cokoli, ale vždy tam byl nějaký interpretační klíč jak se na to podívat. S tou 

první skupinou to opravdu fungovalo. Je pravda, že jsou filmy náročnější a 

filmy méně náročné. To jsem si musela přiznat. Že i ty méně náročné 

mohou být, a to je právě třeba můj pedagogický posun, kdy jsem říkala, že 

nechci učit, co mě nezajímá, nebo to co nemám ráda, tak to tento rok takto 

nebylo.“ 

Jak vypadaly jednotlivé hodiny? 

„Já myslím, že to koresponduje. Že hodina tak, jak byla, vyjadřuje něco, co 

si myslím, že je...kde si nejsem jistá, jestli to dělám dobře. Jak jsi tam byla, 

na té hodině, tak jsem dokončovala téma vizuální antropologie. Uvedl to 

The Perfect Human. Chtěla jsem vůbec nastolit to, že člověk je otázka. Že 

nevíme, kdo jsme, jak se máme chovat, proč se chováme tak jak se 

chováme, v jakých strukturách se ocitáme, jak se na ty struktury podívat. 

Prostě „perfect human, what does perfect human think?“ Zároveň se věci 

nějak jeví a to ještě neznamená, že tak jsou. Takže prostor plodné tenze. 

No a pak Nanuk, člověk primitivní. Ten byl úplně neuvěřitelný. Pouštěla 

jsem jim to a oni se na to opravdu dívali jako na starý dokumentární film. 

Ta půlka Nicholse, která opravdu dobrým způsobem toho Nanuka analyzuje, 
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ukazuje na něm nějaké ustálené způsoby přemýšlení o filmu, inscenaci a 

ideologii, která je za ním. To slovo ideologie nemyslím nějak negativně. 

Toto šlo úplně mimo ně. Nebyli vůbec schopní za tím uvidět tu 

inscenovanost.“ 

Co se ti osvědčilo? 

„Chtěla jsem, abychom v sobě společně ten vztah k realitě, a je jedno, jestli 

k předsnímací, nebo prostě k realitě, abychom ho v sobě pěstovali. To je 

cílem mého semináře. A pokud někdo bude mít rád Vertova, někdo Jørgena 

Letha, je to jedno. Pro mě je v tomto ohledu ten film druhotný. Já jsem 

chtěla být farář a toto, myslím si, je pozůstatek mého farářování. Myslím si, 

že je dobré to v lidech společně posilovat, protože na vztahu ke světu 

záleží. A na vztahu k sobě. Tím nemyslím jenom nějak snadno pochopitelné 

věci. Tím myslím to, že si se světem děláme nějakou osobní zkušenost a ta 

je velmi nosná pro tvůrčí proces. Ta jediná je podle mě důležitá. O to mi 

šlo.“ 

„Já bych nemohla učit z jiné perspektivy. Teď nevím, do jaké perspektivy se 

vtělit. Pro mě je velmi důležité setkání s třídou. Tomu podřizuju i osnovu, 

což ale možná není úplně dobře. Protože já nenaučím vědomostně tolik.“ 

„Spíš bych řekla, že u toho posunu je otázka jak ho kvalifikovat. Tady ten 

posun je takový, že jsou určitě podstatněji obeznámení s dokumentárními 

přístupy k filmu. Rozhodně před tím tolik nebyli. Nějakým způsobem jsou 

asi bohatší ve slovníku, v pojmovém aparátu, jak se na ten film dívat. Takže 

ano, nějaké posuny tam jsou. A jsou určitě taky vztahové, že si více 

důvěřujeme.“ 

„A pak můžeš ukazovat filmy. Který bych ukazovala, protože já asi ukazuju 

náročnější filmy. Do určité míry asi ano. Mě nebaví ukazovat filmy, které mě 

nebaví. Takže nevím, zda jsem v tomto ohledu dobrý pedagog. Nebo jestli 

to s ohledem na dějiny kinematografie dělám dobře.“  

Co se ti neosvědčilo, kde vidíš své rezervy? 
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„Tehdy v prvním ročníku se přihlásila většina lidí z oktáv. Byli to lidé, kteří 

se dál hlásili na filozofii, na humanitní studia, na antropologii, na lingvistiku, 

lidi velmi zaměření na humanitní obory.“ 

„První rok to byli poměrně sečtělí lidí, intelektuálně partnerští. V případě 

tohoto roku už vedení musí být jiné. Tím chci říct, že mi došlo, že jsem 

rigidní, což jsem nevěděla. Je to opravdu zkušenost.“ 

Jak hodnotíš sama sebe v roli pedagoga? 

„Já neumím detaily. Tedy umím, ale potřebuju ty rámce, které jsou 

filozofické, všeobsažné. Takže se od Tebe ráda naučím nějaké detaily, práci 

s detailem. Takže jsem vlastně u toho, a tím Ti říkám, když budu nahlížet 

to, co na sobě považuju za slabé a ne dobré, že se na to dívám zároveň z 

toho úhlu, že pedagogický proces zakouším opravdu jako proces. Že to není 

o tom, že mám vybudovanou nějakou pozici. Do jisté míry ji mám 

vybudovanou, ale je velmi tekutá. Někdy se to povede a někdy ne, někdy se 

stejné věci, na které bych vsadila, nepovedou tak jak já jsem očekávala. Je 

to prostě vztah a proces. Takže jenom říkám, že když třeba řeknu, že si 

myslím, že se mi nedaří právě trvat na tom, co si myslím, že u 

dokumentárního filmu je velmi důležité, a to je myšlení. Myšlení, analýza. 

Ale nemusí to být pouze analýza. Prostě myšlení. Nějaké noetické zázemí 

toho, jaké ty filmy mají myšlenky a jestli ty filmy myslí. A jestli my myslíme 

o nich. Pak si myslím, že z toho velmi slevuju a je to pro mě neuspokojivé. 

Představovala bych si, že ty děti nebudou psát reflexe na čtvrt stránky, což 

jim vždy řeknu, že mohou, a že určitě mají vycházet z toho, co cítili, co 

zažili. To ano, ale představovala bych si esej. Že u toho neskončí, ale budou 

schopni od toho abstrahovat. Kdy vyjdou z toho, co cítili, ale nějak víc sebe 

a ten film dostanou do vztahu. To se vůbec nedaří. Daří se to, že napíšou, 

jak to vnímali, co je u toho zaujalo, pokusí se trochu říct aspoň nějaké 

jeden dva formální aspekty filmu. Nebo sekvenci, kterou si vybrali. Ale tím 

to končí. Já je k tomu nenutím, protože si vždy řeknu, že - to mi dochází - 

to myšlení bolí. Asi proto. Nejsem typ člověka, který by za takových 

podmínek na čem lpěl.“ 
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„Myslím, že ta pedagogická kondice je hodně živelná věc. Pokud máš ve 

třídě lidi, které zajímá, co Tebe zajímá, tak Tě to nabíjí a motivuje dělat víc. 

Když máš ve třídě lidi, které by možná i zajímalo, co Tebe zajímá, ale vůbec 

nemají to podloží, tak je ta práce jiná.“ 

„Myslím, že práce pedagoga nespočívá v tom, aby v někom něco rozproudil. 

To je podle mě docela manipulativní a svrchovaná věc. Myslím, že buď má 

pedagog jiskru, kterou nabízí a studenti se k ní mohou přiblížit a mohou z ní 

sát a pedagog si je své jiskry vědom a dává napít.“ 

„Myslím, že úkolem pedagoga je to, aby byl v kontaktu se svým zdrojem, s 

tím, proč učí, zda ho to nabíjí, zda ho samotného to zajímá a zda to dělá 

rád. A jaké způsoby používá k tomu, aby to předal. To vnímám jako úkol 

pedagoga. A velká duševní hygiena, protože vystupováním ve třídě 

předáváš víc, než si myslíš.“ 

 

4.4.1 Reflexe lekce  

 

Violu a její studenty jsem navštívila dvakrát. Seminář probíhal v učebně 

Arcibiskupského gymnázia v komorním počtu studentů. Zkušenost 

nahlédnout a vrátit se do sektoru formálního vzdělávání ve mně dlouho 

rezonovala. Od počátku jsem měla na mysli, jak obtížná musí být pozice 

Violy. Velice rychle se ukázalo, že jde o prostředí, ve kterém se Viola 

pohybuje s naprostou přirozeností a že je to pro ni ten správný prostor, kde 

může využít všech svých předností. Viola je silná ve své intelektuální 

kapacitě a zároveň otevřená a citlivá vůči studentům. Díky citlivosti dokáže 

zaujmout, nabídnout možnost otevřené diskuze a zároveň obohatit, 

posunout tuto diskuzi a předat své znalosti. Byla jsem fascinovaná její 

schopností ptát se, každého vhodně zapojit do diskuze a dát mu prostor pro 

jeho úvahy. Sama jsem se od Violy naučila podstatnou věc - ptát se na 

banální otázky, které zdánlivě vypadají jako nepodstatné, ale skrze které se 

můžeme dostat k analýze filmu, vykročit k hlubokým a niterným dialogům 

nad tématy z různých oblastí. Viola je schopná velice lehce zabrousit do 
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výtvarného umění a hladce přejít k morálním otázkám, což je její přednost, 

ale jak sama zmiňuje i kamenem úrazu. Její záběr široký a lze si představit, 

že to může být pro studenty příliš zahlcující. Myšlenkové mapy, podle 

kterých vede hodinu, jsou inspirující, zároveň je ale důležité pochopit 

mentální pochody, které ji k dané struktuře vedou. U Violy oceňuji její 

náročnost na sebe samotnou, její důsledné přípravy. Její ambice jsou 

znatelné na výstupu a na propracované struktuře hodiny. Otázkou je, zda 

tento ambiciózní postoj, který vyzařuje, není zároveň brzdou pro některé 

studenty. Tento aspekt byl patrný při rozpravě se studenty nad jejich 

vlastní tvorbou, filmem, který měli za úkol vytvořit během druhého pololetí 

semináře. Bylo patrné, že studenti už tak mají na sebe velmi vysoké nároky 

a Violy očekávání vytváří inspirativní, ale silné pole pro velké věci. Dle mého 

názoru je velmi těžké vybalancovat svobodnou atmosféru, kde každý nalézá 

sám sebe a zároveň udržet zdravé konkurenčně motivační prostředí, kde 

výsledkem jsou díla odpovídající určitým požadavkům. Abychom nevytvářeli 

podvědomý tlak nejen na sebe sama v roli pedagoga, ale i na své studenty.  

 

4.5 Pavla Sobotová (ZŠ Livingstone) 

 

Učila jsem dva roky na ZŠ Livingstone v Čakovicích. Tato škola spadá do 

soukromého sektoru a vychází z principů individuálního přístupu k dítěti a 

podporuje v dětech vnitřní motivaci. Třídy jsou složené z max. počtu 15 dětí 

ve věku 1.tř.- 4.tř. Docházela jsem do školy v rámci tzv. projektových dnů. 

 

Jak jsem se k učení dostala? 

 

„Po narození syna Jonatána jsem se začala více zajímat o témata výchovy a 

s tím ruku v ruce šlo téma vzdělávání. Jednoho dne jsem náhodou viděla 

rozhovor s Evou Dittrich Sanigovou, která v té době zakládala základní 

školu v Čakovicích. Ten rozhovor, který se týkal individuálního přístupu a 

vnitřní motivace dítěte k učení mě tolik zaujal, že jsem se rozhodla Evě 

napsat. Napsala jsem ji velice drzý mail, na který odpověděla, daly jsem si 

schůzku, a tak jsem začala učit na škole.“  
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Jaká byla moje motivace? 

„Motivace byla velice jednoduchá, já jsem byla zvědavá na to, jak to v této 

škole, systému funguje. Zároveň jsem si uvědomovala, jak zásadní a 

formující byla pro mě osobně setkání s učiteli na základní i střední škole. Já 

jsem do toho šla jako experimentátor, který si chce zkusit tu druhou 

stranu.“ 

 

Koho jsem učila? 

„Začala jsem učit ve smíšené třídě dětí 1.-4.třída základní školy. Složení 

třídy se v průběhu let měnilo. Maximální počet dětí byl 15 ve třídě. 

Docházela jsem do třídy, kde je třídním učitelem byl Stanislav Trykař. Díky 

Standovi, jak ho děti oslovují, jsem měla možnost docházet do třídy podle 

vzájemných možností a strávit zde tolik času, kolik jsem chtěla. Jedinou 

podmínkou bylo dodržet koncept školy - neautoritativní přístup, brát děti 

jako rovnocenné a vnitřně je motivovat.“  

 

Jak vznikala struktura lekcí? 

„Struktura v průběhu mého působení na škole dost proměňovala. Řekla 

bych, že to byla metoda pokus omyl. Na samotném začátku jsem 

uvažovala, jaký klíč zvolit, chtěla jsem, abych měla nějaký systém, který 

má vývoj. Udělala jsem si mapu asociací na slovo film a z té jsem vyšla.“  
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„Moje první hodina byla koncipovaná jako dokument - zpráva. V rámci 

projektových jsem měla k dispozici v podstatě celý den a možnost vytvořit 

úplně cokoli. V průběhu tohoto prvního setkání s dětmi jsem odcházela s 

pocitem, že jsme si den užili, ale že jsem jako pedagog totálně selhala. 

Moje hry a nápady byly sice zábavné, ale vůbec nesměřovaly k filmové 

výchově.“  

 

Jak se dál struktura měnila? 

„Důležitou osobou pro konzultace v oblasti pedagogiky se mi stala Eva 

Zirhutová, předsedkyně vzdělávacího portálu Místa pro život, která má 

zkušenosti v oblasti pedagogické, didaktické a  supervizí učitelů. Alice 

Růžičková mi ji doporučila ke konzultaci nad pedagogickou složkou 

diplomové práce. S Evou Zirhutouvou jsme vedly dlouhé rozhovory. Já ji 

posílala svoje přípravy hodin a ona je komentovala, dávala mi základní 

know-how didaktiky. V podstatě pro mě vytvořila individuální rychlokurz 

pedagogikou. Naučila mě, jak pracovat s cíly. Jak si stanovit cíl lekce a jak 

strukturovat hodiny. Vycházely jsme z modelu, který přikládám.“ 
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Jak jsem se připravovala na jednotlivé lekce? 

Vycházela z následujícího modelu.  

1. Zaměřit oblast a propojit s tím, čím se děti právě zabývají. - děti ve škole 

Livingstone mají každý měsíc projektové téma (např. rodina, média, atd.)  

2. Vybrat film z této oblasti - jednotlivá kritéria pro výběr filmu, která se osvědčila 

shrnuji v závěru 

3. Stanovit si cíl lekce - tady jsem vycházela z obsahového a formálního uchopení 

filmu 

4. Zvolit vhodné metody k naplnění cílů - správně zvolit skladbu, odhadnout 

pestrost a náročnost aktivit  

5. Vypracovat podrobný plán lekce 

6. Zapomenout na veškerou přípravu a nechat se vést dětma a pouze udržovat 

směr, který jsem si předsevzala 
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Co se osvědčilo při mých lekcích? 

1. Opakování aktivit 

Obecně lze říct, že nejvíce fungovalo opakovat určité aktivity, což lze přičíst 

věku dětí, které jsem učila. Právě opakující se aktivity rozvíjely děti v 

oblasti audio-vizuální výchovy, moment, kdy děti už věděly, co bude 

následovat jim dávalo možnost soustředit se na samotný úkol. Naopak čím 

složitější a kreativnější moje aktivity po projekci byly, tím méně kapacity 

pak děti měly na samotnou analýzu filmu.  

 

Konkrétně se osvědčila metoda papírků po projekci. Tuto metodu, kdy děti 

mohly napsat na kousek papírku svůj dojem z filmu v jednom slově, 

považuji ideální počátek práce s filmem a reflexí. Také považuji za důležité, 

že papírek patřil každému a dalo se s ním dále pracovat. Metoda zapisování 

na tabuli tak dobře nefungovala.  

 

2. Příprava a nemít očekávání 

Dalším podstatným zjištěním bylo, že děti si všimly vždy detailů, které já 

jsem nezaregistrovala, z toho vyplývá důležité ponaučení. Důkladná 

příprava při přípravě lekce a nepodceňovat malé diváky.  

 

3. Výběr filmu - pestrost, hlavní hrdina ve věku dítěte, přesah do žité 

reality, délka filmu 

Vše začíná u správně zvoleného filmu. Hodně jsem experimentovala při 

výběru a ukázalo se, že děti v tomto věku jsou otevřené všemu. Z toho pro 

mě plyne. 

Nebát se pestrosti. 

 

Nejvíce fungovalo, když ve filmu byl hrdina v podobném věku jako diváci. 

Zdá se to jako banální, ale je dobré to mít na paměti.  
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Také vždy dobře fungovalo, pokud se děti mohly propojit s tématem, ve 

chvíli, kdy se podařilo je na film dobře naladit, tak se probudila jejich vnitřní 

motivace a děti nadšeně spolupracovaly. 

 

Žádný film nebyl pro děti příliš dlouhý, i když jsem se snažila vybírat krátké 

filmy. Ani období, ve kterém film vznikl, zda byl černobílý nebo barevný, 

nemělo vliv na jejich pozornost. Děti byli velmi vnímavé a zvídavé. 

 

4. Nepodcenit naladění před projekcí 

5. Dobrý vztah s třídním pedagogem, kolegy ve škole 

 

 

Audiovizuální okruhy, které se mi zdály nejvhodnější pro věkovou skupinu a 

příklad aktivit 

 

Oddělený obraz a zvuk  

Mizanscéna (hra- město, jméno, zvíře, věc) 

Postava  

Barvy 

 

 

Co se mi nedařilo? 

Velice často se mi nedařilo naplnit cíl, který jsem si stanovila, zejména při 

formálním uchopení filmu. Obsahově se většinou dařilo film zreflektovat a 

vést diskuzi, téma rozvíjet pomocí aktivit, dojít k audio-vizuálnímu uchopení 

filmu bylo pro mě těžké a nedařilo se mi dojít ke stanoveným cílům. Také se 

mi nedařilo odhadnout náročnost a čas jednotlivých aktivit.  

 

Co pro mě bylo nejtěžší? 

Role pedagoga pro mi nebyla vlastní, bylo pro mě težké být v roli někoho, 

kdo je autoritou. Děti v tomto věku jsou vnímavé a často se stávalo, že si 

pamatovaly má slova a braly je jako určující. Trvalo mi nějaký čas, než 

jsem si našla pro mě vyhovující polohu - spíše kamarádky, která se chodí 

učit od nich. Když jsem upustila od hierarchie a rozpustila se do atmosféry 
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ve třídě a nechala se okouzlit pohledem dětí, byla jsem vždy fascinovaná, 

kolik mi toho uniklo při sledování filmu i života. Pohled dětí mě posouval. 

 

Jak reflektuji sebe jako pedagoga? 

Můj jediný přínos byla nabídka shlédnout něco, co nemohou vidět někde 

jinde. To je podle mě jediný můj přínos. 

Mě přišlo vždycky skvělé, když se pak podařilo, že to pak začali vztahovat, 

ten film samotný, k nějaké své zkušenosti. 

 

4.5.1. Reflexe třídního učitele na ZŠ Livingstone 

 

„Pavla docházela do naší soukromé základní školy Livingston nárazově od 

školního roku 2014. Sama si nás našla, kontaktovala a my se s dětmi 

vždycky na její návštěvy moc těšili. Zastřešujícím tématem našich 

společných hodin byl film. Díky ní se děti seznámily s rozličnými pojmy, 

které se ho týkají, zkusily si praktické dovednosti potřebné k jeho natáčení, 

naučily se rozlišovat jednotlivé filmové žánry, zaměřily se na detaily filmu a 

jeho obecnou kvalitu a především k této oblasti získaly vřelý vztah, 

podepřený hlubším vhledem do této problematiky. 

K dětem má Pavla přirozený vztah, hodiny tak probíhaly v uvolněné a 

radostné atmosféře. Postupně se jí stále více dařilo věkově smíšené děti (ve 

věku od 7. do 11. let) nejenom zaujmout, ale také prokázat vrozené 

pedagogické kvality, které jsou potřeba k naplnění vytčených cílů. V 

hodinách jsme působili společně, ale často jejich velkou částí provázela 

naprosto samostatně. 

Osobně mě zaujalo její příjemné vystupování a klid, se kterým řešila 

nečekané situace. 

Vždy přicházela připravená, s jasným cílem, kterého chce dosáhnout. Pokud 

se stalo, že některý nebyl z objektivních příčin zcela naplněn (líbilo se mi, že 

na ničem nelpěla a nechávala také prostor pro improvizaci a v časovém 

harmonogramu počítala i s nečekanými situacemi), dokázala takovou situaci 

přijmout s patřičným nadhledem. Vždy se zajímala o zpětnou vazbu a o to, 
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kam může dále své téma posunout. Prostor k vyjádření dostávaly také děti, 

kterým zároveň ponechávala svobodu volby a přitom jim dokázala vymezit 

patřičné hranice, což velice oceňuji. 

Pokud jsme společně vyhodnotili některý film jako na děti ještě příliš 

náročný, reflektovala to, stejně jako některé pedagogické postupy 

(například práce s hlasem). 

Často ve třídě slyším: to jsme se naučili od Pavly (dokument), kdy zase 

přijde Pavla, pamatujete, jak jsme se zasmáli u toho filmu, já jsem natáčel 

na opravdickou kameru... 

Struktura jejích vstupů samozřejmě neobnášela jen samotné filmy, ale také 

potřebnou motivaci, didaktické hry, shrnutí tématu, praktické ukázky, 

filmové pomůcky... těžko bych sám hodiny vyvážil lépe. 

Postupem času získávala čím dál větší jistotu a dokázala volně propojit 

tematickou odbornost do nejrůznějších interakcí s dětmi. 

Děkuji touto cestou nejen jí za čas a energii, které nám věnovala, ale také 

Vám, jako zástupcům FAMU, že jste jí vytvořili natolik podnětné prostředí a 

umožnili, aby nás mohla takto obohatit a to nejen v samotné filmové 

oblasti, ale zároveň ve vnímání světa jako celku. 

Dobrý vztah s pedagogem, kolegy ve škole.“ 
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5 Shrnutí 

 

Přístupy k výuce dokumentárního filmu jsou širokospektrální, což poskytuje 

poměrně rozsáhlé možnosti, jak naložit se znalostmi, zkušenostmi a nabízí 

způsoby jak je předat dál. Jako studenti a absolventi KDT máme možnost 

vložit do filmové výchovy v Čechách nezanedbatelný pedagogický přínos 

nejen jako tvůrci, ale i jako pedagogové. Z mé vlastní zkušenosti vyplývá, 

že připravit dobře kurz či jednotlivou lekci je stejně prospěšná činnost jako 

vytvořit dobrý film, který má podobná pravidla. Čím více se nám podaří 

složky historie, teorie a praxe propojit, tím lépe. Myslím, že je velice 

podstatné, abychom v profilu studenta KDT nezapomínali právě na 

pedagogickou složku. Považuji za důležité, abychom se jako KDT podíleli na 

dalším vývoji filmové výchovy v Čechách. Ráda bych zde stručně shrnula 

poznatky, které jsme jako studenti katedry nabrali v průběhu našich 

praktických pedagogických zkušeností. Mým přáním je, aby tato doporučení 

sloužila jako odrazový můstek pro další generace skvělých filmařů 

pedagogů. Formuluji následující doporučení: 

 

 

1. Inspiruj se přístupy a definuj si vlastní přístup k filmu - Proč učíš? 

 

Osobní motivace každého pedagoga se ukazuje jako základní pilíř pro výuku 

filmem. Stejně jako u vytváření filmového díla i zde platí, že čím lépe 

poznáme svůj zápal pro realizaci filmového díla a odpovíme se otázky co, 

jak a proč točím (učím), tím více budeme schopni využít svého potenciálu 

ve výuce. 

„Myslím, že úkolem pedagoga je to, aby byl v kontaktu se svým zdrojem, s 

tím, proč učí, zda ho to nabíjí, zda ho samotného to zajímá a zda to dělá 

rád. A jaké způsoby používá k tomu, aby to předal. „ (Viola Ježková) 

 

2. Poznej svého žáka - Koho učíš? 
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„Učím tak, že chci co nejvíce naslouchat tomu, co dítě baví, potřebuje a 

zajímá ho a pak většinou přirozeně vyplyne způsob a druh animace a 

tvorby. Někoho je třeba usměrňovat v detailech, někoho naopak popohánět 

od přílišného "nimrání" k jádru věci. Jádro je pro mě asi to, že to co si 

myslíme se převede do obrazu - samozřejmě více či méně úspěšně. Na 

konci ale musí být radost z vytvořeného díla.“ (Klára Doležálková) 

Zde je nutné klást důraz na skutečnost, že je nezbytně nutné neopomíjet 

vývojové možnosti žáků a využít plně jejich potenciál k vzbuzení zájmu o 

film. Připojuji proto doporučení ze skript JSNS. 

Doporučení dle věku (skripta JSNS) 

První stupeň  

         

Věk od s  esti let do zac  átku dospívání (kolem 11 let) se ne  komu mu  z e zdát 

oproti ve  ku pr  eds koláka jako období méne   pr evratných zme  n. Pr esto de ti na 

prvním stupni základní s  koly prochází významným nepr  etrz itým 

kvalitativním vývojem, dochází ke zdokonalování vs  ech schopností, 

dovedností a poznatku  . Pro práci s dokumentárním filmem jsou podstatné 

pr edevs  ím tyto zme  ny: rozvoj pozornosti a vnímání, emocionální a sociální 

rozvoj.  

 

Druhý stupeň         

Pokud na druhém stupni základní s  koly vyuz íváme ve výuce dokumentární 

film a aktivity na ne  j navázané, musíme mít na pame  ti, z  e díte   v období 

puberty vs  echno hodnotí skrze svoje emoce. Racionální pr  ístup je obvykle 

az  na druhém míste  .  

 

3. Vytvoř koncepci kurzu, lekce a definuj si cíle - Co a jak učíš?  

Tento bod se ukazuje být jedním z nejnáročnějších. Častou chybou, kterou 

jsme jako začínající pedagogové dělali, byla nezkušenost s časovým 

plánováním, náročností lekcí a kurzů. Doporučila bych tedy definovat si cíle, 

čeho chceme prací s filmem u žáků dosáhnout a co očekáváme (pamatovat 
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zejména na to, že i malé cíle jsou významné). Podstatné je nebát se své 

ideály a postoje měnit, pokud nefungují. Vždy je nutné vycházet ze zpětné 

vazby a reálných možností.  

„V podstatě, jak to teď pojmenovávám, tak zjišťuji, že vlastně nemám 

vůbec žádnou metodu. Ani jasnou koncepci. Opravdu si myslím, že pokud 

člověk nechce, aby to bylo přednáškové, což je na tom to nejméně 

zajímavé, tak musí stejně vyjít z jednotlivých potřeb a schopností lidí. 

Možná se pletu a někdo by to dělal jinak, ale já to takto chápu. Takže od 

třetí seance dál se snažím, aby si každý naformuloval pod nějakým mým 

strukturováním a vedením, co chce, aby byl jeho výstup.“ (Bohdan 

Bláhovec) 

 

4. Podpoř osobní zájem studentů  

Nezapomínejme na potenciál filmu coby prostředku osobní transformace. 

Čím více film povzbudí zájem diváka, tím lépe se nám s naším cílem 

(filmovým, tématickým, informačním, společenských) bude pracovat. 

Propojit film s vlastním životem a osobní zkušeností žáků může být přínosné 

pro navázání pozitivního vztahu k filmu.  

„Vždy mám takovou tu větu: co byste natočili jenom vy a nikdy nikdo jiný? 

To bylo vždy to nejdůležitější a mám pocit, že to bylo to, co kdyby se 

nepovedlo na začátku, tak by to skončilo špatně.“ (Tereza Reichová) 

 

5. Spolupracuj s ostatními lidmi ve škole 

Jelikož je filmová výchova stále na počátku svého vývoje, nelze podceňovat 

navázání kvalitních vazeb, vzájemné sdílení a vyměňování zkušeností. Za 

většinou aktivit a možností pro pedagogické působení na školách či během 

workshopů stojí celá řada lidí se zápalem pro film. Propojování je pak 

jedním z bazálních principů.  
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6 Závěr 

 

I když je v Čechách stále filmová výchova na počátku svého vývoje, tato 

diplomová práce ukazuje, kolik subjektů i individuálních sil pracuje na jejím 

vývoji. Diverzita projektů podporujících filmové vzdělávání je rozmanitá 

stejně jako metodologické přístupy organizací i jednotlivých pedagogů. 

Náboj, s jakým všichni respondenti hoří pro film a jeho výuku, musí nutně 

posunout vývoj problematiky na další kvalitativní úroveň. Je velmi zajímavé 

tento vývoj sledovat. Nezastupitelnou úlohu zde mohou sehrávat – jak se 

ukazuje, tak i úspěšně sehrávají - i studenti a absolventi KDT. Tato práce 

přináší  pohled právě na jejich zkušenosti a nazírání způsobů jak k využití 

filmu (dokumentu) ve výuce přistupovat a inspirovat tak další generace 

filmařů - pedagogů. Tato práce je zejména zamyšlením, reflexí nad 

obsáhlou tematikou a základním rozcestníkem, pro další práci a zkoumání. 

Přestože se nepovedlo vytvořit zcela komplexní sborník rad pro začínajícího 

pedagoga, tuto práci považuji za hodnotnou pro její dílčí praktické využití a 

široký záběr. Tato práce ukazuje, jak důležité je v profilu absolventa 

katedry pamatovat na možnost pedagogického působení a reflektuje 

nutnost podpořit další filmaře a pedagogy připravit se na tuto významnou 

složku jejich profese. 
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Přílohy 

Příloha č. 1 Filmová lekce Louisa Doc Alliance Academy 
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Příloha č. 2 Opatření ministra školství, mládeže a tělovýchovy, kterým se 

mění Rámcový vzdělávací program pro základní vzdělávání 



 

96 
 



 

97 
 



 

98 
 



 

99 
 

 



 

100 
 

Příloha č. 3 Pracovní verze metodického materiálu NFA 
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Příloha č. 4 Studie mapování FAV na českých školách 
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Příloha č. 5 Tereza Reichová článek
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Stále se opakuje, že mladou generaci už nic nebaví. Sedí u počítačů, datlí do svých 

facebooků lajky a to je vše. A hlavně se na nic nesoustředí. 

Mám za sebou rok jako vedoucí Studentských filmových akademií, které 

navštěvovali převážně pražští středoškoláci. Se studenty základních škol jsem 

tvořila pro neziskovou organizaci Dialog Jessenius dokumentární animace a 

nedávno jsem také měla možnost prostřednictvím projektu My street films dvakrát 

vést workshop s gymnazisty v Českém Krumlově a ve Frýdlantu. Potvrdilo se mi to, 

co si myslím již několik let. Znudění vychází z nastavení vzdělávacího systému, 

v němž je jedinou funkcí studenta pouze pasivně přijímat informace. To, že se 

občas objeví jeden pedagog, který chce po lidech v lavicích, aby mu byli 

rovnocennými kolegy a vytvářeli školu společně, není záchranou. Po pětačtyřiceti 

minutách stejně zazvoní a jde se zpět do lavic, kam studenti dle řádné hierarchie 

patří. Ať jde o studenty základních či středních škol, vždy je překvapí, když jim 

člověk vloží bez obav do ruky záznamovou techniku a dá jim možnost točit to, co 

chtějí. Bázlivost, obava z tykání a přirozených reakcí, se kterými vždy na začátku 

bojují, mi připomínají to nejhorší, co ve mně vypěstovala základní škola. 

Dokumentární film má ale zásadní kouzlo. Umí strhnout. Když studenti vidí filmy, 

které jsou spontánní, osobní a hravé, navíc natočené mladými lidmi, dodává jim to 

odvahu. Poté přichází úkol vymyslet námět, který se všech osobně dotýká a 

vyvolává v nich rozechvění. Po chvílích nejistoty a pocitů trapnosti se objevují 

témata, která překvapí i ostříleného dokumentaristu. Přichází nadšení, které s 

sebou nese boření zajetých rolí ve třídě, introverti dostávají prostor pro to, co umí, 

a falešní „lídři“ neustojí nutnost kooperace. 

To vše jde ruku v ruce s tím, jak promyslet film. Dochází k diskuzím, posunům v 

přemýšlení a proměně. Podle mé zkušenosti se studenti nakonec vždy rozhodnou 

pro něco, co je trápí. Byla jsem tak u vzniku filmu o závislosti na Facebooku či u 

toho, když krumlovští středoškoláci hledali něco svého ve městě, kde je vše určeno 

pro turisty. 

A víte, co vymysleli teď ti poslední ve Frýdlantu? Vadí jim hodina občanské 

výchovy. Mají diskutovat mezi sebou o svých názorech, ale čas na to mají jen jednu 

učební hodinu týdně. Prostor k informovanosti tedy chybí. Teď se právě hádají nad 

tím, jestli přijímat uprchlíky. A tak během workshopu natočili soudní proces, kde 

židle obžalovaného byla prázdná a místo verdiktu soudu v něm zazvoní. 

Kvalitní film si sám řekne, kolik času potřebuje a co všechno je pro jeho vznik nutné 

udělat. Každý, kdo na něm pracuje, chápe svou roli při jeho tvorbě a ví, co dělá. 

Kdyby české školství dokázalo fungovat alespoň trochu podobně, jako funguje 

tvorba dokumentárního filmu, třeba bychom nebyli puzeni točit jen kritická témata, 

protože by u nás bylo lépe. 
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